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KarmelitánsKá KnihKupectví
Knihkupectví U sv. Ignáce, Chelčického 8, Jičín, tel.: 493 721 967, e-mail: jicin@kna.cz
a Knihkupectví U katedrály, Velké nám. 36, Hradec Králové, tel.: 495 063 173, e-mail:  hradec@kna.cz

Reinhard Körner
mystika prakticky
Praktická příručka německého karmelitána dr. Körnera pomáhá čtenáři objevit mystický rozměr křesťanské víry a přináší inspiraci, jak jej také 
skutečně žít.
Brož., 143 s., 149 Kč

Rosino Gibellini
teologické směry 20. století 
Práce italského autora se pokouší o celkovou rekonstrukci dějin křesťanského myšlení v uplynulém století, i z pohledu teologie tak bouřlivém. 
Pro tuzemského zainteresovaného čtenáře je kniha navíc vítaným přiblížením dění, kterého se nemohl v době komunistické totality plnohod-
notně účastnit.
Váz., 644 s., 625 Kč

KnihKupectví paulínKy
Jungmannovo nám. 18, 110 00 Praha 1, tel./fax: 224 818 757
On-line knihkupectví: www.paulinky.cz, knihkupectvi@paulinky.cz, objednavky@paulinky.cz

Bakhita
Květ z Afriky
Filmově zpracovaný příběh uneseného súdánského děvčátka Bakhity, které mělo být po celý život otrokyní. Boží prozřetelnost a dobrota někte-
rých lidí ji však přes mnohá trápení dovedly až do kláštera sester kanosiánek. Její příběh se prolíná s příběhem jiné dívky, malé Aurory,
o niž se Bakhita starala v domě svého pána a která v dospělosti na ni vzpomíná a vypráví o ní svým dětem. I když sestra Bakhita zemřela, přesto 
zůstala živá v srdcích lidí. Jan Pavel II. ji jako vůbec první africkou světici svatořečil v roce 2000.
2 DVD, český dabing, 207 min, 399 Kč

naKladatelství portál
Portál – Portál, s. r. o., Klapkova 2, 182 00 Praha 8, www.portal.cz

Bruno Ferrero
deset slov o víře
Populární autor příběhů pro duši rozebírá v deseti kapitolách důvody, proč má smysl být křesťanem. Na příkladech textů z Písma, ze slavných 
autorů i z příběhů všedního dne ukazuje smysluplnost volby člověka pro křesťanství a víru. Přijetí křesťanství (poselství Krista a církve) chápe 
jako obdarování pro každého člověka, který ve svém životě touží po nalezení společenství, přístřeší pro svou duši, vertikální rozměr své exis-
tence i přesah, který směřuje za tento pozemský život. Známý salesiánský kněz Bruno Ferrero je autorem mnoha narativních spirituálních 
knih „pro potěchu duše“.
Brož., 184 s., 239 Kč

Pierre Francoeur
modlitba ve škole křesťanských mistrů
Autor se rozhodl ve své knize poukázat na bohatství a rozmanitost křesťanské modlitby. Vybral si k tomu tyto duchovní mistry: sv. Benedikta  
z Nursie, sv. Františka z Assisi, sv. Ignáce z Loyoly, sv. Terezii z Avily, sv. Terezii z Lisieux a Madeleine Delbrêlovou. Každou
z těchto osobností představuje ve třech kontextech: 1) světcův život a doba, v níž žil; 2) klíčové prvky jejich modlitby a 3) inspirace pro modlitbu 
v dnešním světě.
Brož., 80 s., 99 Kč

Anthony de Mello
hledání Boha
ignaciánská duchovní cvičení
Kniha přináší soubor autorových exercičních úvah, které byly nalezeny v jeho pozůstalosti. Autor vychází z klasického schématu ignaciánských 
exercicií, jednotlivé úvahy prokládá citáty z duchovní literatury, filozofie a příběhy, které umí podat s velkou barvitostí a v nichž spojuje duchovní 
tradice Východu a filozofická východiska Západu.
Anthony de Mello byl jezuitský kněz. Narodil se v Indii v roce 1931. Vystudoval filozofii, psychologii a spirituální teologii, svým studiem byl spjatý 
s Evropou (Španělsko, Itálie) a se Spojenými státy americkými. Později působil v Indii, kde založil institut pastoračního poradenství Sádhana. 
Jeho knihy se dočkaly řady vydání v mnoha světových jazycích. Zemřel náhle v roce 1987 v New Yorku.
Brož., 192 s., 275 Kč
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Čím vyplnit 40 dní a 6 neděl svatopostní doby?
Postní doba, do níž ve druhém týdnu měsíce března vstupujeme, je vymezena znamením popelce a pravdou „Člověče, jsi prach  

a v prach se obrátíš“ a radostí velikonočního rána s voláním „Christos voskres – voistino voskres“ a také my s ním budeme vzkříšeni! 

Čím vyplnit těchto 40 dní a 6 postních neděl doby svatopostní?

Život křesťana obsahuje tři základní vztahy: vůči Bohu, vůči bližnímu a k sobě samému. A tyto vztahy potřebují ozdravění. Začá-

tek ozdravění, obnovy, může být v tom, že se pokusím v tomto období svůj život zjednodušit. Budu ho oprošťovat od všeho, co je 

přebytečné, zbytečné a nadstandardní. Tím se člověk stává svobodnější, nezávislejší. To ale nestačí. Uvedli jsme tři základní vztahy 

člověka, které je třeba ozdravit. Když se člověk postí, koná nějaký úkon střídmosti, dobrovolně se zříká něčeho dovoleného, má při 

tom lépe pochopit: Kdo je Bůh, kdo je bližní a kdo jsem já? Znamená to tedy odkrýt Boží řád, v němž má Bůh, můj bližní a já své místo. 

Hřích totiž tento řád zatemňuje a převrací. Mám se tedy pokoušet skrze Krista správně vidět. Správně, to znamená, jak se dívá Bůh, 

s láskou. Půst je tedy oprošťování se od zbytečností  a také dobou pravdy a lásky. Modlitba, půst a almužna – prastaré křesťanské 

postní praktiky, mohou být pro nás vhodnými nástroji, prostředky, ale ne cíli. Využívejme každý den tohoto krásného období, aby-

chom se mohli o Velikonocích s radostí ohlédnout po 46 dnech procesu ozdravování svých základních lidských vztahů. 

+ Josef Kajnek
biskup-administrátor diecéze
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Ve dnech 24. - 28. ledna se v poutním domě Stojanov na Vele-
hradě setkali zástupci z řad diecézních kněží, různých řádů  
a kongregací, institutů zasvěceného života a hnutí a komunit 
v ČR. Na programu měli nejen společnou formaci a přípravu 
pastoračních programů pro tuto oblast, ale také modlitbu za 
nová duchovní povolání ke kněžství a k zasvěcenému životu.
Letos bylo nosným pilířem setkání téma „Duchovní doprová-
zení“. Více než 70 delegátů mohlo během přednášek hlavního 
hosta Dr. Jacka Finnegana, SDB z Irska a zejména v pracovních 
skupinách prakticky vyzkoušet techniky duchovního doprová-
zení a kontemplativní naslouchání. Během těchto dní byl čas  
i na vzájemné sdílení a výměnu zkušeností. Přítomní se dozvě-
děli mnoho nových podnětů, které mohou aplikovat nejen při 
duchovním doprovázení, ale také ve svém vlastním životě.

4. celonárodní setkání koordinátorů pastorace 
povolání v Čr

Duchovní povolání jsou pro život a rozkvět církve vzácným 
a nenahraditelným darem. Proto je potřeba, abychom na ně 
pamatovali ve svých modlitbách, v rodinách a ve farnostech. 
Za královéhradeckou diecézi se zúčastnila skupina delegátů 
pod vedením P. Antonína Forbelského. Na závěrečnou část 
jednání přijel Mons. Josef Kajnek, předseda Rady pro pastora-
ci povolání. Využijme příležitosti k dalším modlitbám za nová 
duchovní povolání - třeba při letošní novéně - u svatého Voj-
těcha v Libici nad Cidlinou.

Více informací také na www.hledampovolani.cz 
Hana Frančáková

Sjednoceni v učení apoštolů, bratrském společenství a modlitbě 
se sešli duchovní správci a členové křesťanských církví a spole-
čenství ze Dvora Králové a okolí v nedělním odpoledni 23. ledna 
v kostele sv. Jana Křtitele. V lavicích zcela zaplněného kostela 
usedli vedle sebe příslušníci církve římskokatolické, českoslo-
venské husitské, českobratrské evangelické a ostatních spole-

sjednoceni v uČení apoštolů, bratrském spoleČenství a modlitbě 

čenství, v presbytáři kostela pak společně P. Jan Czekala, MSF  
a P. Andrzej Deniziak, MSF, farářka církve československé husit-
ské Eliška Zapletalová a farář českobratrské církve evangelické 
Aleš Mostecký s Jonášem Plíškem, studentem evangelické teo-
logické fakulty. Ti všichni se také střídali ve vedení bohoslužby, 
kterou hudbou a zpěvem doprovodil malý smíšený sbor, sestá-
vající z členů všech přítomných církví. 
Z úst evangelického faráře Aleše Mosteckého vyslechli přítomní 
kázání. Mluvil, odkazuje se na Písmo svaté, o potřebě a povin-
nosti každého člověka smířit se s člověkem druhým, se kterým, 
ač se na nás může z nějakého důvodu i hněvat, prostřednictvím 
svých modlitebních úmyslů a proseb se sjednotíme v Bohu.
Litanie za jednotu křesťanů přednesli střídavě zástupci rovněž 
všech zúčastněných církví a společenství.
V závěru bohoslužby farářka ČSCH podtrhla hlavní cíl společ-
ného setkání: vytvořit jedinou a jednotnou Boží rodinu, respek-
tujíce vzájemné rozdíly, jež členy jedné církve od těch druhých 
odlišují.
Jeden je Kristus, buďme jedno i my všichni! Výtěžek finanční 
sbírky této ekumenické bohoslužby byl odeslán na konto nada-
ce Člověk v tísni.

P. Jan Czekala, MSF

Pohled do presbytáře kostela, autor: Zdeněk Bartoš

Jako každoročně se i letos o pololetních prázdninách 4. února 
konalo setkání učitelů všech církevních škol královéhradecké 
diecéze. Hostitelem téměř stovky účastníků bylo Církevní gym-
názium sv. Voršily v Kutné Hoře. Po společné mši svaté v klášter-
ním kostele a občerstvení následovala přednáška Mons. Tomá-
še Holuba na téma etika válečných konfliktů. Poté si zájemci 
prohlédli školu a u společného oběda pak učitelé z jednotlivých 
škol využili možnost spolu neformálně pohovořit a seznámit se 
s děním v jiných školách. Setkání zakončila prohlídka sedlecké 

Když učitelé neučí...
katedrály, kde hosté zhlédli též film Splendissima basilica o his-
torii této monumentální stavby. „Naše poděkování patří ředitel-
ce kutnohorského gymnázia Stanislavě Liskové a páteru Pavlu 
Tobkovi, kteří celou akci zorganizovali a byli výbornými hostite-
li,“ doplnila vedoucí odboru církevního školství, Mgr. Stanislava 
Kučerová. Příští rok by se hostitelskou školou mělo stát Gymná-
zium Suverénního řádu maltézských rytířů ve Skutči.

Tomáš Stryhal
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Účastníky bratislavského zasedání Světového apoštolátu 
Fatimy Slovenska, které probíhalo dne 24. ledna za účasti 
zástupců tohoto hnutí z České republiky, zastihla radostná 
zpráva. Mezinárodní prezident Světového apoštolátu Fatimy 
obdržel dekret Svatého Stolce o trvalém schválení apoštolátu 
jako mezinárodním veřejném společenství věřících papežské-
ho práva pro univerzální církev. Po uplynutí období pěti let 
schválení „ad experimendum“ byl Světový apoštolát Fatimy 
shledán hodným schválení Svatým Stolcem na trvalou dobu.
Dekret definitivního schválení vyzdvihuje fakt, že členové 
Fatimského apoštolátu se zavazují být věřícími svědky katolic-
ké víry v rodinách, farnostech, práci, komunitách, a tím v tom-
to smyslu účastni „Nové evangelizace“. Jak již bylo zmíněno 

VatiKán schVálil sVětoVý apoštolát Fatimy
zasedání Světového apoštolátu Fatimy Slovenska se z České 
republiky účastnili P. Pavel Dokládal, členka mezinárodní rady 
Ing. Hana Frančáková a sekretář ČM Fatimy Dušan Fiala. Pre-
sidentem tohoto hnutí na Slovensku je sídelní biskup ze Žiliny 
Mons. Tomáš Galis, moderátorem dr. Josef Mikloško a emeritní 
arcibiskup Mons. Ján Sokol. Fatimský apoštolát na Slovensku 
má již nyní přes 2000 nových členů a rozhodnutím představi-
telky Rodiny Neposkvrněné všichni její členové zapsaní v tzv. 
Zlaté Knize Fatimské přecházejí mezi členy Světového apoš-
tolátu Fatimy.

P. Pavel Dokládal
národní prezident WAF ČR

Ve středu 26. ledna do redakce dorazila zpráva, že zemřel P. Jan 
Pazdera. Jeho zajímavý životní příběh přibližuje příspěvek paní 
Hany Tomsové. Dobřenice je vesnice vzdálená dva kilometry 
od hlavní silnice z Chlumce nad Cidlinou do Hradce Králové. Už  
z dálky mezi stromy probleskuje zlatá špice věže kostela sv. Kli-
menta z roku 1739. Téměř čtyřicet let tam působil jako farář  
P. Jan Pazdera. 
Jeho cesta ke kněžství nebyla zdaleka jednoduchá. Mezi jeho 
narozením a vysvěcením leželo více než čtyřicet let. Vysvěce-
ní pro něho znamenalo dosažení stanovené mety, ale kameny  
a balvany, které musel překonávat na tomto úseku cesty, jej 
provázely i v dalším období. 
Pocházel z Červeného Kostelce, protože doma měli zahradnictví, 
šel studovat na Zemskou vyšší hospodářskou školu do Chrudi-
mi. Za války bylo dojíždění svízelné, vlaky, pokud vůbec jezdily, 
tak velmi nepravidelně. od roku 1944 do konce války byl tehdy 
šestnáctiletý Jan Pazdera totálně nasazen. Po maturitě v roce 
1947 pomáhal otci postavit dům a v roce 1948 se mu splni-
lo velké přání. Byl přijat do královéhradeckého semináře. Vidinu 
o ušlechtilém poslání katolického kněze brzy přerušila realita 
komunistické diktatury. Absolvoval dva roky studia a seminář 
byl zrušen. Jan Pazdera se stal vojákem, jako politicky nespo-
lehlivý byl zařazen k útvaru PTP, kde strávil celé čtyři roky. Poté 
pracoval jako dělník v laťkárně, v cihelně a nakonec se stal na pět 
let horníkem. To se již psal rok 1967. Na popud biskupa Karla 
otčenáška opět začal studovat teologii, tentokrát v Litoměři-
cích. Mezi jeho studijními kolegy byl i pozdější biskup a nynější 
arcibiskup Dominik Duka. Se zpožděním téměř dvaceti let dosá-
hl toho, o čem snil v mládí. V roce 1970 jej v Praze arcibiskup 
František Tomášek vysvětil na kněze. Kaplan Pazdera sloužil  
v Pardubicích, poté v Chlumci nad Cidlinou s bydlištěm v nedale-
kých Žiželicích a posléze byl v roce 1972 poslán do Dobřenic. 
Devastovaná duše národa nebyla zřetelná na první pohled, 
devastace církevních staveb však byla očividná. Fara v Dobře-
nicích se nacházela v havarijním stavu, střechou teklo, neexis-
toval vodovod, voda se brala ze studně, o elektřině ani nemluvě. 
Chyběla i okna. Kostel na tom nebyl o mnoho lépe. Za léta své-
ho působení vrátil P. Pazdera faře a kostelu v Dobřenicích jejich 

„Obyčejný“ venkOvský farář s nevšedním Osudem

P. Pazdera během bohoslužby, autor: Hana Tomsová

důstojnost. Do oprav vkládal veškeré své peníze, sem tam musel 
prodat některého z milovaných koní. V posledních letech se mohl 
spolehnout i na příspěvek biskupství a státu. 
Nežil však jen opravami jemu svěřených staveb. Vždy hodně 
četl. Zabýval se hlavně odbornou náboženskou literaturou, mezi 
oblíbené autory patřil například Rahner, Mádr, Musil, Hejčl, Zvě-
řina, velmi dobře se vyznal v ruské literatuře 20. a začátku 30. 
let, a tak třeba Ginzburgová, Jesenin či Mandelštam nebyla pro 
něj jen jména bez tváře. V důchodu se opět začal zabývat řečti-
nou. Když se mu před několika lety rozpadl český breviář, rozhodl 
se, že si ve svých téměř 80 letech nový pořizovat nebude. Začal 
tedy používat latinský a velmi si pochvaloval, jak se mu otevírají 
nové pohledy na texty, které v češtině znal nazpaměť. 

Hana Tomsová
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den zasvěceného života přinesl setkání řeholníků a řeholnic 
(vm) - Na svátek Uvedení Páně do chrámu (Hromnice) ve středu 2. února se v Hradci Králové setkaly Bohu zasvěcené osoby z růz-
ných řádů a hnutí působících v královéhradecké diecézi. 
Program začal v 9.30 h mší svatou, nejprve byly požehnány svíce v kapli sv. Klimenta, poté se vydal průvod do katedrály Svatého 
Ducha, kde pokračovala bohoslužba. Biskup Josef Kajnek v promluvě vyzdvihl hodnoty, které zasvěcené osoby do společnosti nezišt-
ně přinášejí, a popřál přítomným radost z povolání, kterého se jim dostalo.
Následovalo setkání v Novém Adalbertinu. Na 60 účastníků si nejprve vyslechlo přednášku P. Vincenta Zontáka, CM na téma „Bra-
trský život ve společenství“ a pak mělo příležitost krátce pobesedovat s biskupem Josefem Kajnekem. Program uzavřela denní 
modlitba církve a modlitba Anděl Páně. Společný oběd byl příležitostí k osobním rozhovorům.
„Mnohé těžkosti způsobuje společný život, proto církev víckrát vyzývá všechny zasvěcené osoby k obnově bratrského vztahu ve 
společenství. Mnoho z těch, kteří ze zasvěceného života odešli, uvádějí jako hlavní důvod zlý zážitek z vnitřního komunitního života. 
Chtěl jsem proto připomenout pozapomenutý dokument Kongregace pro instituty zasvěceného života a pro společnosti apoštolské-
ho života ‚Congregavit nos in unum Christi amor‘,“ poznamenal k výběru tématu pro svůj příspěvek P. Vincent Zonták, CM.

V lednu proběhl zápis do prvních tříd základních škol. V naší diecézi máme dvě církevní základní školy, jejichž zřizovatelem je králo-
véhradecké biskupství. 
Na Církevní základní školu v Borohrádku, která je vyhledávána zejména pro rodinnou atmosféru a individuální přístup učitelů  
k dětem, bylo zapsáno 10 budoucích prvňáčků.
Na Základní školu Jana Pavla II. při Biskupském gymnáziu v Hradci Králové se přišlo zapsat celkem 26 dětí. „Také zde se 
snažíme vnímat potřeby jednotlivých žáků a ke každému z nich přistupovat individuálně, což je zejména při přechodu  
z mateřské do základní školy velmi důležité. Vedení školy spolu se zřizovatelem se proto rozhodlo, že od září budou otevřeny hned 

církevní školy zapsaly nové žáky

(lb) - V sobotu 22. ledna dopoledne proběhlo v Novém Adalber-
tinu setkání zástupců ekonomických rad farností královéhra-
decké diecéze. Pracovního setkání, kterému předsedal Mons. 
Tomáš Holub společně s ekonomkou diecéze Ing. olgou Auer-
spergerovou, se zúčastnilo více než sedmdesát zástupců rad. 
Společná prezentace přiblížila výsledky fungování Fondu soli-
darity, vývoj dluhu biskupství, situaci ohledně platů duchov-
ních v letech 2011-2013 a ekonomiku jednotlivých farností. 
Příjmy Fondu solidarity činily v minulém roce celkem 7,46 mil. 
Kč. Farnosti do něj přispěly částkou 5,423 mil. Kč a jednot-
liví duchovní částkou 2,037 mil. Kč. Z fondu solidarity bylo 
rozděleno celkem 7,025 mil. Kč, z toho ve prospěch farností 
bylo uvolněno 3,84 mil. Kč, na celodiecézní pastorační aktivity 
1,00 mil. Kč, na činnost vikariátních stavebních techniků 2,00 
mil. Kč, na tiskoviny pro farnosti 0,1 mil. Kč a na plošné pojiš-
tění majetku 0,085 mil. Kč. Pro letošní rok se předpokládají 
příjmy do fondu ve výši 7,30 mil. Kč. Vedení diecéze počítá 
s poměrně výrazným navýšením výdajů na 8,36 mil. Kč. Ve 
prospěch farností by mělo jít až 5,00 mil. Kč. Situace je umož-
něna zůstatky z roku 2009 ve výši 3,5 mil. Kč a z roku 2010 
ve výši 0,46 mil. Kč. Dobrou zprávou je také snižování dluhu 
biskupství. K 30. lednu 2009 činila výše dluhu 29 mil. Kč, o 
rok později, tedy k 30. lednu 2010 21,5 mil. Kč. Výraznou úlo-
hu hrála úsporná opatření v rozpočtu biskupství a komunikace  
s bankami, kdy se podařilo vyjednat výhodnější podmínky spra-
vování účtů. Ne všechno funguje bez problémů, a tak biskup-

Jak hospodařila diecéze v roce 2010

Zástupci ekonomických sledují prezentaci 
ekonomických výsledků, autor: Luděk Bárta 

ství muselo v roce 2010 řešit ekonomické problémy farností 
Svojanov a Bělá nad Svitavou, Lázně Bohdaneč, Rohovládova 
Bělá, Vápno a Teplice nad Metují. Byla přijata opatření, která 
by měla zajistit stabilizaci situace a postupné vyřešení vznik-
lých problémů. Po prezentaci navázali předsedající na loňskou 
debatu nad možným soustředěním nevyužitých finančních 
prostředků jednotlivých farností tak, aby přinášely zisk. Mons. 
Holub také představil zkušenosti ostravsko-opavské diecéze 
se společným nákupem energií a vyzval přítomné zástupce 
ekonomických rad k úvahám nad touto vizí.
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6. března – 9. neděle v mezidobí   
1. čtení: Dt 11,18.26-28  
Žalm: Žl 31(30)  
2. čtení: Řím 3,21-25a.28  
Evangelium: Mt 7,21-27     
 
13. března - 1. neděle postní
1. čtení: Gn 2,7-9;3,1-7  
Žalm: Žl 51(50)  
2. čtení: Řím 5,12-19  
Evangelium: Mt 4,1-11      
 
20. března – 2. neděle postní
1. čtení: Gn 12,1-4a  
Žalm: Žl 33(32)  
2. čtení: 2Tim 1,8b-10  
Evangelium: Mt 17,1-9                 

27. března – 3. neděle postní
1. čtení: Ex 17,3-7  
Žalm: Žl 95(94)  
2. čtení: Řím 5,1-2.5-8  
Evangelium: Jan 4,5-42

  
 

Úmysly apoštolátu modlitby

Březen 2011

všeobecný úmysl: 
Aby národy Latinské Ameriky zůstávaly věrné evangeliu  
a velkoryse přispívaly k sociální spravedlnosti a pokoji. 

misijní úmysl: 
Aby Duch Svatý dával světlo a sílu křesťanským společen-
stvím a věřícím, kteří jsou pronásledováni nebo diskriminováni 
kvůli evangeliu.

Úmysl našich biskupů: 
Za pochopení závažného podílu všech pokřtěných na misijním 
poslání církve a za vytváření pouta jednoty mezi všemi, kdo se 
z vody a Ducha Svatého znovu narodili a oblékli v Krista.

dvě první třídy, aby si noví prvňáčci mohli zvykat na školní 
povinnosti v menším kolektivu. Podle našich informací je totiž 
nižší počet žáků ve třídě jedním z kritérií, podle kterých si 
rodiče právě naši školu vybrali,“ vysvětlil ředitel školy Mgr. Jiří 
Vojáček.
Případní zájemci, kteří by se ještě dodatečně chtěli zapsat na 
některou z uvedených základních škol, mohou kontaktovat 
Mgr. Stanislavu Kučerovou z odboru církevního školství, tel. 
739 344 697.

Stanislava Kučerová 

co všechno může 
znamenat 2 000 dní
(lb) - První měsíce roku jsou neodbytně spjaty s plesovými  
a masopustními zábavami. Veselí se nezříkají ani mnohé 
farnosti v naší diecézi. V Pardubicích se o pořádání plesu již 
několik let stará skupina dobrovolníků při salesiánském stře-
disku. Sedmý ročník PIKSLA plesu se konal v pátek 4. února  
v hostinci U Kosteleckých v Pardubicích-Černé za Bory. Kromě 
obvyklého programu slibovali organizátoři jedno překvapení. 
V tanečním reji se nikdo spekulacemi příliš nezatěžoval, a tak 
čas před prozrazením onoho tajemství rychle uběhl. Koho by 
napadlo spočítat, že duchovní správce farnosti P. Antonín For-
belský působí v Pardubicích již 2 000 dní. Statistici se však 
našli, a tak při té příležitosti obdržel otec Antonín pamětní 
medaile a děkovný dopis od primátorky města Pardubice. Jubi-
lant na ocenění zareagoval: „Musím říci, že mě ani nenapadlo, 
že už tu působím tak dlouho. Za čas prožitý v Pardubicích jsem 
velmi vděčný. Přinesl mi mnoho nových zkušeností a poznatků 
z kněžské praxe ve velké farnosti, které jsem díky svému půso-
bení v konviktu a semináři neměl možnost získat. Pro mě je to 
velice milá připomínka toho, že patřím do zdejší farní rodiny.“  

Předávání daru, autor: Luděk Bárta
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V čem je podle Vás křesťanská rodina pro společnost přínosem? 
Gita: Pro mne je křesťanská rodina v dnešním neustále se mění-
cím světě obzvlášť důležitá tím, že je nositelkou osvědčených 
a potřebných tradic, dědictví, zkušeností, na které už mnozí 
zapomněli, nebo dokonce je vědomě odvrhli. A nejedná se jen 
o zkušenost náboženskou, ale také o morální a životní hodnoty, 
vztah k lidové tradici, vlasti, kultuře, ad.
miloš: Myslím si však, že v dnešní době zpochybňování, nesta-
bility i rozpadů desetitisíců rodin ročně je každá funkční rodina 
důležitá a přínosná. Každá taková rodina má v sobě kus Boží 
přirozenosti, se kterou Bůh stvořil člověka i svět. A díky tomu se 
lidé v rodině učí přirozeně a spontánně mnoha důležitým způ-
sobům jednání a získávají vlastnosti potřebné pro život. Laska-
vost, citlivost, kázeň, respekt k autoritě, odpovědnost, solidari-
ta, schopnost uskromnit se, podělit se s druhými, úcta – to vše 
jsou vlastnosti, které se lépe „trénují“ v rodině, kde se mají lidé 
rádi, než tam kde chybí hezké vztahy. osobně jsem rád, že tyto 
hodnoty jsou stále důležité pro mnoho lidí bez ohledu na to, zda 
jsou nebo nejsou křesťany. 

Je třeba rodiče podporovat v jejich budování rodičovských 
vztahů? V čem?
miloš: Myslím si, že je to potřebné víc než kdykoliv dříve. Životní 
rytmus a styl, který se šíří i u nás nepřeje vytváření a udržování 
dlouhodobých a stabilních vztahů. Každý takový vztah potře-
buje kromě jiného svůj čas a prostor. Dnes však většina rodi-

čů, ale stále více i dětí je zahlcena množstvím práce a různých 
aktivit mimo rodinu a domov. Všichni jsme zaplaveni požadavky, 
nabídkami, příležitostmi, informacemi. Mnozí však nejsme při-
praveni, jak s nimi naložit. Příležitostí ke společným zážitkům, 
sdílení, výchově v rodině ubývá. Řada věcí se vyřizuje ve spěchu, 
napětí, povrchně. To vše může být podhoubím pro nenaplněná 
očekávání, zklamání či odcizení. 
Gita: Když byly děti malé, velice jsem ocenila, že si Miloš rezer-
voval předem plánovaný čas pro naše děti i pro mne. Líbilo se mi, 
že tyto domluvené „schůzky“ měl zapsané ve svém diáři a bral 
je stejně vážně jako své pracovní povinnosti. Zpětně se až divím, 
kolik společného času jsme prožili ať už u učení nad úkoly, nebo 
na výletech a hrách s dětmi. Čas věnovaný sobě a dětem jsme 
považovali jaksi intuitivně za naši prioritu. 

A jakým způsobem se o to snaží sdružení YMCA Setkání? Co 
nabízí Dům Setkání?
miloš: Činnost a programy našeho sdružení vychází z osobní 
zkušenosti. Snažíme se připravovat a nabízet akce pro manžele 
a rodiny, které jsme sami kdysi prožili, a změnily naše osobní  
i rodinné životy, anebo jsme je hledali a nemohli najít. 
Tím prvním příkladem jsou týdenní a víkendové kurzy Manželská 
setkání, které jsme přivezli z YMCA Helsinky před dvaceti lety, 
a mezitím se u nás rozšířily a konají se každý rok v létě na šesti 
místech v ČR s účastí asi 350-400 rodin. 
Tím druhým příkladem jsou akce pro rodiče s dětmi. Začínali jsme 
s víkendy pro otce s dětmi pod názvem „S tebou mne baví svět“. 
Dnes nabízíme celou škálu programů a akcí zejména na Domě 
setkání v Albeřicích, který dříve sloužil sestrám Kongregace Nej-
světější Svátosti. Jsou to týdenní letní, nebo zimní tábory rodin, 
kde je kromě rekreace, sportu a tvoření také program zaměřený 
na výchovu a vztahy rodičů s dětmi. Víkendové akce jsou většinou 
určeny otcům nebo maminkám s dětmi. Zatím co ty tatínkovské 
jsou převážně vyplněné dobrodružným a hravým programem, ty 
maminkovské jsou zaměřeny na tvoření. Všechny akce bez výjim-
ky jsou protkané také duchovním programem a možností nefor-
málního popovídání a sdílení. Podrobnější a aktuální informace  
o nich najdete na www.setkani.org .

foto: Archiv YMCA Setkání
Fotogalerii z akcí v Domě setkání najdete na straně 24

Vztahy potřebují i svůj čas a prostor
Manželé Miloš a Gita Vyleťalovi se od roku 1989 věnují organizování kurzů Manželská setkání a různým aktivitám na podporu 
rodinného života v rámci občanského sdružení YMCA Setkání. Od roku 2003 působí také v Královéhradecké diecézi pořádáním 
programů a pobytových akcí v Domě setkání v Krkonoších.

KřeSťAn-RODič
Každý rodič má jedinečnou příležitost důvěrně poznat to, čemu se říká bezpodmínečná láska. Protože právě ve vztahu rodiče  
k dětem je pro tuto lásku bez podmínek živná půda.  Pro rodiče-křesťana je to potom zkušenost, která mu dává obraz 
o síle Boží lásky k člověku. 
Jak se ke své roli staví rodiče různých generací a jak je potřeba o vztahy rodičů k dětem pečovat? Tomu se věnujeme  
v následujících textech. 

Barbora Hronová
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Jana (26 let) a Michal (27 
let) Pokorákovi se brali v roce 
2007. První rok společného 
života prožili v Praze a poté 
se přestěhovali do červeného 
Kostelce. V květnu 2009 se 
jim narodila dcera eliška. 

Co pro vás znamená být rodičem?
Být rodiči v první řadě cítíme jako požehnání. Uvědomujeme si, 
že narození dítěte dnes není samozřejmostí. Je to dar, který 
nám přináší především radost. Nese s sebou však také zodpo-
vědnost, která je pro nás výzvou.

V čem je výchova snazší než dříve a co je naopak při výchově 
v současnosti náročnější?
Velmi si vážíme toho, že můžeme naše děti svobodně vychová-
vat ve víře. oceňujeme, že děti mají mnoho možností, jak rozví-
jet sami sebe. Také životní úroveň je dnes mnohem vyšší. Životní 
standard však souvisí s vyšším pracovním nasazením rodičů, což 
pociťují především otcové rodin. Ti se s dětmi během pracovního 
týdne často téměř nevidí. ovšem ani role matky není ve světě 
ambiciózních žen jednoduchá. Pro rodiče i jejich děti není snad-
né udržet si v každodenním životě křesťanské hodnoty.

Jak se snažíte své dítě vést k víře?
S Eliškou děkujeme za každé nové ráno, vedeme ji k vděčnosti za 
jídlo a večer prosíme o klidnou noc. Z pravidelných mší svatých 
má nejraději čtvrteční dětské mše. Eliška již dorůstá do období 
nejrůznějších otázek. Snažíme se jí vše vysvětlit srozumitelnou 
formou. Moc ráda má čtení z dětské Bible i jiných obrázkových 
vyprávění – například o Jonášovi a velrybě.

Jolana, Bohumil a jejich tři 
děti Anička, Alžběta a Vilém 
Dvořákovi žijí v Kutné Hoře, 
kde se také všichni narodili. 
Rodiče v šedesátých letech  
a jejich tři děti v letech deva-
desátých. 

     
Co pro vás znamená být rodičem?
Rodičovství začíná manželstvím. Já vím, že je to tak běžné  
a v pořádku, ale musím to uvést na prvním místě. Jsem konverti-
ta, manželka přijala biřmování po mém křtu a biřmování, svátost 
manželství jsme přijali několik let po našem civilním sňatku. Byl 
to veliký dar, za který jsem dodnes vděčný.  
Být rodiči je pro nás závazkem se o děti dobře starat, dát jim 
teplo domova, lásku a porozumění, zázemí pro učení, pro jejich 
zájmy a koníčky. Chceme, aby vyrůstaly v dobré lidi, kteří mají 
citlivé svědomí a čistou víru. Být rodiči je velkým štěstím, přes 
občasné neshody nebo úlety našich drahých ratolestí. Ale 
naštěstí pro nás „staré rodiče“ mají pochopení a většinou si dají 
poradit. To je pro nás také největší odměnou.

V čem je výchova snazší než dříve a co je naopak při výchově 
v současnosti náročnější?
Výchova je stále stejná, mění se pouze kulisy. Kousek marnotrat-
ného syna má v sobě každý z nás. Nejvíce se můžeme radovat 
ze svobody, nejsme nuceni volit jednu stranu a slavit svátky ide-
ologie, která stála život a svobodu miliony lidí. To ale nyní otevírá 
prostor svobody, ze kterého se na nás valí nepřeberné množství 
zábavy a kratochvílí, internet dnes nabízí paralelní život ve vir-
tuální realitě. To je na dnešní výchově jiné, je třeba přivést děti 
k poznání odpovědnosti ve využívání času a dovedností, které 
jsou jím dány. od té doby, co jsme si založili s manželkou profily 
na Facebooku a stali se na něm s dětmi přáteli a vytvořili skupinu 
Dvořákovi, máme možnost s nimi komunikovat a sledovat jejich 
studentský život i na síti. 

Jak se snažíte své děti vést k víře?
odpověď je již v otázce. Snažíme se. Modlíme se, aby křest, naše 
společné modlitby doma, nedělní bohoslužby, náš život v rodině 
pro ně byl dobrým základem pro dar víry. A aby je živá víra pro-
vázela celým jejich životem, to jim přejeme a vyprošujeme. 

Jan a Bohumila Doskočilovi 
žijí v Hradci Králové. Oba jsou 
již v důchodu a letos oslaví 48 
let od svatby. Spolu vychova-
li tři syny a dnes mají devět 
vnoučat.

Co pro vás znamená být rodičem?
Když jsme se stali rodiči prvního dítěte, nezastihlo nás to nepři-
pravené, těšili jsme se na děti už dávno před svatbou, kdy jsme 
si „malovali“ svou budoucnost. Skutečnost předstihla očekává-
ní: nevýslovný pocit radosti a štěstí. Ale také nám došlo, že jsme 
se tím vlastně stali božími spolupracovníky na zázraku stvoření. 
Takže také velká starost a odpovědnost. A tenhle krásný úděl 
nás provází celý život, tedy i v našem věku, kdy jsme mohli  
k vlastním dětem přiřadit snachy a vnoučata.  

V čem je výchova snazší než dříve a co je naopak při výchově 
v současnosti náročnější?
Starší lidé mívají tendenci ohlížet se zpátky růžovými brýlemi: 
nebe bylo modřejší, lidé hodnější atd. I když se snažíme toho 
vyvarovat, máme pocit, že jsme to asi měli lehčí než dnes, kdy 
téměř zmizel respekt k autoritám a k mravnímu řádu (ať už 
božímu nebo přirozenému). Kupodivu ani komunistickou ideolo-
gii jsme nevnímali jako zásadní překážku, při trošce odvahy šla 
lehce ignorovat. odolávat vnějším vlivům je dnes asi těžší.          

Jak jste se snažili své děti vést k víře?
Snažili jsme se jí předat dál tak, jak jsme ji přijímali od našich 
rodičů: žádné promyšlené programy, ale především osobní pří-
klad. Víra jako naprosto přirozená součást života. Komunistic-
ké prostředí nám asi paradoxně pomáhalo, protože výuka ná-
boženství a různé aktivity (setkávání společenství, chaloupky 
apod.) nepostrádaly punc konspirativního dobrodružství. Svého 
času nám dokonce děti byly příkladem v opravdovosti prožívání 
víry a v pastoraci. 

Dvoustranu připravila Barbora Hronová
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Proto také biskupství v Pasově, které bylo organizátorem těch-
to misií, má po celou dobu existence Velké Moravy velký zájem 
udržet si na jejím území vliv.

Co vedlo knížete Rastislava k tomu, že o další křesťanské 
misionáře žádal na dvoře byzantského císaře? 
Je známo, že žádost o biskupa směřovala nejdříve do Říma. 
Papežská kurie však vyhovět asi nemohla. Chtěl-li se Rostislav 
vymanit z vlivu franské říše, musel se nejdříve zbavit vlivu bavor-
ského episkopátu, což vyžadovalo zřízení vlastní církevní provin-
cie. Ta mu pak mohla zaručit i politickou suverenitu. Proto Rosti-
slavovi nezbylo než se obrátit na byzantského císaře. 
Když si dovolíme trochu spekulace, můžeme říci, že uvažoval 
velmi prozíravě a prakticky. Byzantská říše byla druhým duchov-
ním centrem s rozsáhlým vlivem a mocí, rozhodně však nemohla 
Moravu bezprostředně mocensky ohrozit.
Kníže Rostislav prokázal velké diplomatické a státnické schop-
nosti. Nejen že si uvědomoval, že jeho suverenita závisí na 
vlastní moravské církevní správě, ale také bral v potaz geogra-
fické poměry. 

existují důvody, proč byli výpravou na Moravu pověřeni právě 
Konstantin s Metodějem? 
Život obou bratrů máme velmi dobře zachycen v moravsko-
panonských legendách, které tvoří Život Konstantinův (Žitije 
Konstantina) a Život Metodějův (Žitije Mefodija). Zejména 
život Konstantinův se podrobně rozepisuje o jeho dětství, 
mládí, dosaženém vzdělání a misijních cestách, které usku-
tečnil před příchodem na Moravu. Bratři měli mimořádné před-
poklady pro úspěšnou kariéru. Pocházeli z rodiny s vysokým 
společenským postavením, která se těšila přízni císařského 
dvora. Konstantin byl mimořádně vzdělaným člověkem. Všeo-
becně se vědělo, že má ke Slovanům zvláštní vztah, a že se na 
působení mezi nimi dlouhá léta připravoval. Když tedy do Kon-
stantinopole dorazilo velkomoravské poselstvo, nikdo neváhal 
nad otázkou, kdo by měl na Moravu jít. 

Jakým způsobem se připravoval?
Konstantin si již v mládí stanovil jako životní úkol zařadit Slovany 
mezi „velké národy, které velebí Boha vlastním jazykem“. Před-
stavte si, ty Slovany, kteří v 6. století podnikali na území Byzance 
ničivé nájezdy, obléhali hlavní město Konstantinopol, a s nimiž 
se musela státní správa několik století potýkat. Sotva se jeden 
slovanský kmen na území Byzance usadil, tak další znovu úto-
čil. Konstantinův vztah ke Slovanům musel být podložený něčím 
velmi citovým, proto se spekuluje, že matka byla Slovanka. 

miloslav pojsl: odkaz dvou bratrů
V roce 2013 oslavíme výročí 1150 let od příchodu sv. Konstantina-Cyrila (nebo jen sv. Cyrila)  
a Metoděje na Velkou Moravu. česká biskupská konference v minulém roce vyhlásila k jubileu 
tříletou přípravu zaměřenou na nové pochopení iniciačních svátostí (křtu, biřmování a eucharis-
tie) začleňujících nás do života církve. První příspěvek, který k tomuto tématu na stránkách iKD 
nalézáte, je zaměřen na historickou rovinu misie. Bez její znalosti jen těžko doceníme význam 
odkazu soluňských bratrů. Využili jsme přítomnosti prof. PhDr. Miloslava Pojsla z Cyrilome-
todějské teologické fakulty Univerzity Palackého v Olomouci na Diecézním setkání katechetů  
a položili mu k tomuto tématu několik otázek.

nepočítáme-li mlhavé zmínky o Sámově říši je Velká Mora-
va prvním státním útvarem na našem území. Do jaké doby 
můžeme klást její počátky?
Většinou se historikové shodují na začátku 9. století. Tedy dobu 
vlády knížete Mojmíra, eventuelně některého z jeho nám nezná-
mých předchůdců. Z písemných zpráv se dozvídáme až o knížeti 
Mojmírovi I. Říše vydržela celé jedno století a v prvním desetiletí 
10. století jako stát zaniká. 

Jak velké území velkomoravská knížata spravovala? 
Velikost raně feudálního státu závisela jednoznačně na schop-
nostech panovníka. Kdo měl silné vojsko a organizační schopnos-
ti, tak se snažil rozšířit své dominium na úkor slabších sousedů. 
Daný stav však měl i svůj rub. Tyto státy byly velmi zranitelné. 
Když se po silném vladaři neobjevil podobně schopný nástupce 
nebo došlo k rozbrojům, tak se budovaná říše lehce rozpadla. 
Zejména okrajové části, často připojené násilím, se velmi rych-
le osamostatňují. Dobrým příkladem je v roce 894 smrt velko-
moravského knížete Svatopluka, za jehož vlády dosáhla Velká 
Morava největšího územního rozsahu. Tehdy zahrnovala dnešní 
Čechy, Moravu, Slovensko, Maďarsko a část Polska. Hned rok 
nato se česká knížata Spytihněv s Vratislavem odtrhla a založila 
samostatný přemyslovský stát.    

Máme k dispozici nějaké zprávy o přítomnosti křesťanství na 
Velké Moravě?
o křesťanství na Velké Moravě již před příchodem Konstanti-
na a Metoděje se dozvídáme z písemných pramenů a zejména  
z archeologických nálezů. Výsledky archeologických výzkumů  
z padesátých let 20. století, kdy byly nalezeny pozůstatky řady 
kostelů, které datujeme do první poloviny 9. století, dokládají, že 
tu bylo již rozvinuté křesťanství. Samotná delegace, která byla 
vyslána knížetem Rostislavem do Byzance, v průvodním listu 
uvádí doslova, že „křesťanství jsme přijali, jsme státem křesťan-
ským, i když naše křesťanství je ještě velmi hrubé“. Ale ono bylo 
hrubé ještě několik dalších století. 

Odkud k nám misionáři přicházeli?
Jsem přesvědčen, že první křesťanští misionáři sem směřovali 
ze severní Itálie, zejména z oblasti aquilejského patriarchátu. 
Velkomoravské nálezy datované do začátku 9. století mají své 
analogie právě z této oblasti. Druhou skupinu tvořili franští, lépe 
řečeno bavorští misionáři. Karel Veliký na jedné synodě v roce 
798 přímo přikázal, aby misie do oblasti severně od Dunaje byly 
vedeny organizovaně a s velkou intenzitou. Jednalo se o důsledek 
porážky Avarů, kterou se otevřel pro podobné podniky prostor. 
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Protože Slované neměli písmo, musel pro ně nejprve vytvořit 
písmo – glagolici, které vystihovalo všechny zvláštnosti slo-
vanského jazyka. Pak bylo třeba vytvořit vyšší formu jazyka 
pro liturgii a překlad Bible.

V čem spočívalo kouzlo úspěchu jejich misie mezi Slovany? 
Na prvním místě bych jmenoval schopnost přizpůsobit se daným 
podmínkám. oni o moravské církvi takřka nic nevěděli. Dorazili na 
Moravu a najednou vidí desítky kostelů. Jen v Mikulčicích máme v 
době jejich příchodu doloženo 12 kostelů. Velkomoravská hradiš-
tě jsou plná kostelů, ve kterých se užívala západní latinská litur-
gie. Konstantin s Metodějem byli zvyklí na liturgii sv. Jana Zla-
toústého, prazáklad dnešní pravoslavné liturgie. Přesto netrvali 
na své byzantské tradici. Přizpůsobili se. Západní formu liturgie 
převedli do slovanštiny s drobnými byzantskými prvky a vytvořili 
tak originální liturgii sv. Petra. 
Za druhé to byl kladný vztah knížete Rostislava k jejich misii. Po 
počátečním zklamání, protože žádal o biskupa, aby mohl vytvořit 
vlastní církevní provincii, a přišel kněz a jáhen, brzy poznal, jak 
mimořádné osobnosti jsou oba bratři. Z jejich jednání mu bylo 
zřejmé, že se jim arcibiskupství podaří prosadit, a tak do nich 
vložil své naděje. Naopak vidíme, jak jeho nástupce kníže Sva-
topluk, který se více orientoval na latinskou kulturu, spíše práci 
slovanských kněží hatil.  

Liturgii ve slovanském jazyce a samostatné arcibiskupství 
musel schválit papež v římě. 
Dovolím si tvrdit, že zásadní vliv na uznání slovanštiny jako litur-
gického jazyka měl nález údajných ostatků sv. Klementa Římské-
ho při misii u Chazarů. Přenesení ostatků nástupce apoštola Pet-
ra bratrům obrazně řečeno otevřelo srdce Římanů. Mezi  římským 
(latinským) a byzantským (řeckým) náboženským a kulturním 
prostředím existovala staletá rivalita a vzájemná nedůvěra. 
Když Byzantinci přišli na území, kde již nějakou dobu působili 
latinští kněží, je přirozené, že vznikla situace plná nepříjemností  
a konfliktů. Samotný fakt přinesení ostatků římského biskupa byl 
hmatatelný doklad nejen pravověří, ale zejména jejich kladného 
vztahu k Římu a k papeži. Jejich výmluvnost, vzdělanost, vše-
objímající křesťanství zdaleka neměly takovou sílu, neznamenaly 
tolik jako přinesení ostatků římského světce. Středověk potřebo-
val mít věci hmatatelné, proto tak rozšířený kult ostatků a relik-
vií. Pro moderního křesťana jsou již nepotřebné a nevěřícím lidem 
jsou spíše „kamenem úrazu“ než cestou k víře.

Víme, že tento úspěch nebyl trvalý a stoupenci latinské litur-
gie sváděli se stoupenci té slovanské neustálý boj. S jakým 
výsledkem? 
Smrtí arcibiskupa Metoděje v roce 885 na Velké Moravě slo-
vanská liturgie skutečně končí. Jestli legendista nepřehání, tak 
biskup Wiching nechal slovanské kněze velmi drastickým způso-
bem vyhnat. Některé prodali do otroctví, jiné prý nahé vymrskali 
za Dunaj. Na samém konci Velkomoravské říše kníže Mojmír II. 
požádal papeže Jana IX., aby obnovil nezávislou církevní organi-
zaci na Moravě. Papež mu poslal arcibiskupa a dva biskupy, aby 
vysvětili arcibiskupa a další tři biskupy – čili měla být obsazena 
čtyři sice již latinská, ale stále přímo na Řím napojená biskupství. 
Na to reaguje pasovské biskupství velmi ostrým stížnostním 
dopisem. Mojmír II. nicméně svůj krok nakonec obhájil a samo-

statná církevní správa byla obnovena. Bohužel se Velké Moravě 
jako státu již krátil čas. V bitvě u dnešní Bratislavy roku 906 
zahynula celá velkomoravská nobilita a říše zanikla. Přestože 
nemáme písemné doklady, předpokládáme, že církevní správa  
a sídelní struktura víceméně přetrvala do dalších období.

Jakým způsobem se dostala slovanská liturgie do čech? 
Vytvoření vedlejšího centra slovanské liturgie a kultury  
v Čechách umožnil křest českého knížete Bořivoje sv. Metodějem 
kolem roku 880. To se zprvu zdárně pod vedením kněze Kaicha 
rozvíjelo. Existují například staroslověnské legendy o sv. Václavu 
i o sv. Ludmile. ovšem jak se Čechy stále více zapojují do dění 
v západní Evropě, tak je slovanská liturgie vědomě či nevědomě 
potlačována. V polovině 11. století přichází velké schizma, rozbití 
jednoty církve na Západ a Východ. Po této události, co jen tro-
chu zavánělo Východem, bylo krajně podezřelé. Za Vratislava II. 
jsou slovanští kněží opět vyháněni a pronásledováni. Sázavský 
klášter, jedno z center slovanské liturgie, je definitivně předán 
latinským benediktinům z Břevnova v roce 1096. 

Znamenalo to definitivní konec díla soluňských bratří?
Určitě ne, jen se v průběhu času objevuje v nových kontex-
tech. Povědomí o této epizodě dějin určitě zůstalo. Na přelomu  
13. a 14. století, píše první česky kronikář, tak řečený Dalimil, o sv. 
Metodějovi, že byl arcibiskupem velehradským a pokřtil knížete 
Bořivoje. Za Karla IV. se cyrilometodějská tradice dokonce cíleně 
obnovuje a rozvíjí. on na ní buduje svoji státní ideologii. Křesťan-
ství přišlo z Velké Moravy do Čech. Přemyslovci (Bořivoj) obdrželi 
vládu od Svatopluka a od nich vláda přešla zase na Lucemburky. 
Do nově založeného kláštera v Praze Na Slovanech volá chor-
vatské benediktiny „glagoláše“, kteří jsou sice „západníky“, ale 
slovanského ritu. Dokonce husité se hlásí ke sv. Cyrilu a Metoději 
s argumentem, že kázali a sloužili mše lidu srozumitelnou řečí. 
Paradoxně stejného argumentu využilo baroko k rekatolizaci 
Moravy. V 19. století se přidává otázka vlastenectví a českého 
obrozeneckého hnutí. 
Je to doba miléniová – milénium příchodu byzantské misie na 
Moravu (1863), milénium smrti sv. Cyrila (1869) a milénium 
smrti sv. Metoděje (1885). Začala nová éra kultu svatých věro-
zvěstů, nyní již pevně spojená s Velehradem.

Udály se v posledních letech nějaké významné objevy, kte-
ré by nasměrovaly vývoj cyrilometodějského bádání novým 
směrem? 
Epochálním objevem z poslední doby je prokázání velkomorav-
ského původu kostela sv. Markéty Antiochijské ve slovenských 
Kopčanech (vzdušnou čarou 2 km východně od hradiska v Mikul-
čicích – pozn. redakce). Přestože byl v gotice a baroku trochu 
upraven, jedná se o jediný stojící kostel z doby Velké Moravy. 
Všude jinde byly nalezeny pouze základy staveb, z nichž je vel-
mi obtížné rekonstruovat podobu nadzemních částí. Pokouší se  
o to řada badatelů, ale často není jednotný názor na jejich rekon-
strukci. Kostel v Kopčanech nám v mnoha detailech ukazuje, jak 
mohly velkomoravské kostely vypadat. Jaká byla jejich výška, 
vnitřní vybavení, stavební prvky... Jednalo se o stavbu všeobec-
ně známou, vždyť už tam pár století stojí, ale bez stavebního  
a archeologického výzkumu nikdo netušil, o jaký poklad se jedná.

Luděk Bárta 
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chrudimsKý viKariát
Asi 150 000 zlatých chybělo ve 
státní kase za císaře Josefa II.  
a mluvili bychom dnes o chrudim-
ském biskupství. Zhruba na tolik dal 
odhadnout náklady na přestěhování 
svého sídla, úřadu kurie a semináře 
z Hradce Králové do Chrudimi biskup 
Jan Leopold Hay na konci 18. stole-
tí. Kdyby se stát uvolil tuto částku 
uhradit, byl biskup ochoten dát sou-

hlas ke stěhování. Nic takového však nenastalo a vše zůstalo 
při starém. Sluší se připomenout, že hradečtí biskupové měli 
vždy ke chrudimskému kraji zvláštní vztah. Sídlo jejich panství 
se nacházelo v Chrasti u Chrudimě, několik biskupů si chras-
tecký hřbitov zvolilo za místo svého posledního odpočinku. Ale 
nejdříve k současnosti.

Vikariát nyní spravuje P. Jiří Heblt. V úřadu vikáře je od podzi-
mu 2009 a tak stále poznává specifika prostředí. Podle jeho 
slov není toto území zdaleka jednolitou oblastí. Jižní a východ-
ní část patří k Vysočině, což je znát i na větší návštěvnosti 
tamních kostelů. okolí Chrudimi nese znaky Polabí, Heřmanův 
Městec je bránou do Železných hor. Právě na severu a zápa-
dě vikariátu se ve farnostech schází spíše menší společenství 
věřících. Na tomto místě můžeme poznamenat, že statistické 
údaje nevypovídají mnoho o kvalitě, zvláště pokud hovoříme  
o tak těžko uchopitelné záležitosti, jakou víra bezesporu je.   
    
 „Vážím si starších bratří v kněžské službě, kteří nesou už léta 
„tíhu dne i horko“, ale jednou z charakteristik chrudimského 
vikariátu je přítomnost řady mladších kněží. Zejména na vika-
riátních schůzích se dynamika mládí konstruktivním způsobem 
projevuje,“ přibližuje konkrétní rysy vikariátu P. Heblt. 

Farní společenství v Chrudimi patří spíše k těm menším, ales-
poň v poměru k celkovému počtu obyvatel města. „Za základ 
životaschopnosti farního společenství považuji přítomnost 
všech věkových kategorií. Dětem nabízíme katecheze, fungu-
je tu společenství mládeže – schola „Hluboké koření“, minulý 
rok jsme během jarních prázdnin uspořádali pobyt v Jeníkově 
a v létě farní tábor na Chotěborkách. Zde musím zmínit velkou 
pomoc pastoračních asistentek Soni Vtípilové a Petry Pudilové 
a samozřejmě kaplana Tomáše Kvasničky. Maminky se schází ke 
společným modlitbám, zatímco muži se spíše angažují během 
brigád na faře. Velmi výrazně o sobě dává vědět chrámový sbor 
pod vedením regenschoriho Tomáše Žídka,“ vypočítává aktivity 
farníků P. Heblt. Zájmu se snaží vyjít vstříc a tak se pustil do 
budování farního sálu v přízemí budovy. opravené prostory by 
měly vytvořit lepší zázemí pro společné podniky farníků. 

Jakousi ikonou farnosti je obraz Chrudimského Salvátora. Rene-
sanční malba ze sbírek Rudolfa II. zobrazující Kristovu tvář se 
za třicetileté války se dostala do Chrudimi. Podle tradovaného 

vyprávění obraz zhanobili a poškodili švédští vojáci, kteří měs-
to v roce 1648 obsadili. Rána, kterou vojáci obrazu způsobili, 
prý začala zázračně krvácet. Velký rozvoj veřejné úcty nastá-
vá po roce 1680, kdy díky modlitbám ke Kristu Spasiteli  došlo 
odvrácení epidemie moru v sousedních Slatiňanech. Salvátor-
ská pouť se v Chrudimi slaví dodnes v neděli po 6. srpnu, byť se 
pozornost lidí orientuje spíš na veselici s kolotoči a stánky na 
náměstí. P. Jiří Heblt k tomu poznamenává: „Snažíme se pouti 
vrátit duchovní obsah, proto jsme vloni uspořádali v  koste-
le výstavu a přednášku o historii obrazu. V předvečer pouti 
jsme se modlili slavnostní nešpory. Letos se těšíme, že hlav-
ním celebrantem slavností poutní bohoslužby bude arcibiskup 
pražský a primas český Mons. Dominik Duka.“ o osvětu veřej-
nosti se chrudimská farnost dbá také při jiných příležitostech. 
Se zájmem se setkala Noc kostelů, díky spolupráci s městem 
fungovala po dvě letní sezony v kostele Nanebevzetí Panny 
Marie průvodcovská služba. „Uvědomujeme si preevangeli-
zační aspekt otevřeného kostela. Město samozřejmě sledu-
je zvýšení turistické atraktivity, ale skutečnost, že je kostel 
otevřený má větší dosah. Další vývoj aktivity bude záležet na 
finanční situaci města, průvodci byli jeho zaměstnanci. Far-
nost si je nemůže dovolit ze svého rozpočtu platit,“ přibližuje 
situaci P. Jiří Heblt.

V současné době navíc probíhá první etapa rekonstrukce této 
stavby. Kostel byl naposledy opravován v 19. století, kdy došlo 
k jeho regotizaci, pouze v 70. letech 20. století byly věže kos-
tela a střecha lodi pokryty měděným plechem. Ač tyto práce 
byly provedeny poměrně nedávno, do kostela začalo zatékat. 
V havarijním stavu je rovněž vnější plášť. Díky sdruženým 
dotacím se podařilo z větší části opravit střechu na presby-
táři, kam se navrátila původní pálená krytina. objev unikátního 
gotického krovu, u kterého se průzkumem prokázalo, že na něj 
bylo dřevo káceno v roce 1338, sice způsobil radost, zároveň 
však celou stavbu prodražil.

Na fotografii vikář P. Jiří Heblt

Pohled na centrum Chrudimi z ptačí perspektivy, 
autor: Jiří Heblt
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V roce 1888 vznikla ve Slatiňanech nová kongregace Školských 
sester sv. Františka. První představenou se stává S. M. Hyacinta 
Zahálková. Společenství nejprve žilo v malém pronajatém domku 
a sestry vychovávaly v mateřské škole děti místních občanů. Brzy 
staví nový klášter, od roku 1897 učí na novém učitelském ústavu 
v Chrudimi. Jen za deset let po příchodu do Slatiňan se kongre-
gace rozrůstá na 51 členek. Činnost se neustále rozšiřuje a brzy 
překračuje hranice diecéze i státu. Přelomem je nástup komu-
nistického režimu, který podobným aktivitám nepřál. Za čtyřicet 
let totality se změnila řada věcí a současnost se nemusí jevit tak 
radostně. Z rozhovoru se sestrou Terezií však nabývám dojmu, že 
dobré dílo nemůže zaniknout a přežije všechny zkoušky. 

Dnes sestry bydlí na území diecéze ve dvou domech – Hoješín 
a Slatiňany. První z nich se nachází na hranicích vikariá-
tů Chrudim a Havlíčkův Brod u známé přehradní nádrže Seč. 
Původní rokokový zámeček odkoupily v padesátých letech 
20. století sestry za účelem zřízení domova důchodců. objekt 
se v době prodeje nacházel v dezolátním stavu, ale protože  
o jiné své domy přišly, nezbyla jim jiná možnost. Domov tak-
to fungoval do roku 2005, od té doby tam zůstala jen malá 
komunita plnící spíše roli správkyň objektu. „V loňském roce 
jsme na kapitule diskutovaly o dalším osudu domu, a nako-
nec jsme se tam rozhodly zůstat. Vyjasnění situace umožní 
uvolnit více peněz na nutné investice,“ vypráví sestra Terezie.  
V klášteře totiž mezitím vzniklo víceméně spontánně pastorační  
a rekreační středisko, do kterého přijíždějí jednotlivá farní spole-
čenství na duchovní cvičení nebo rodiny na rekreaci. Vzhledem  
k nádherné okolní přírodě se podobné využití objektu jen nabízí. 
Dům celoročně poskytuje 50 lůžek. Samotné sestry pořáda-
jí adventní a postní duchovní obnovy, nabízejí také možnost 
pobytu o velikonočních svátcích, zvláště rodinám s dětmi. Z ini-
ciativy několika laiků se zde pravidelně jednou za měsíc konají 
noční adorace. 

Velkou akcí letošního roku bude v sobotu 30. dubna Den věno-
vaný sestře Elišce Pretschnerové, oSF. Kongregace si připomíná 
sté výročí narození velmi výrazné osobnosti, která vedla sest-
ry v nelehkém období komunistické diktatury. V roce 2001 byl 
zahájen proces jejího blahořečení. Vzpomínkovou mši svatou 
bude sloužit Josef Socha, papežský prelát. Po ní by měl následo-
vat koncert, prohlídka objektu a program uzavře návštěva hrobu 
sestry Elišky ve Slatiňanech. Slatiňanský dům slouží především 
Domovu sociálních služeb. V části budovy je vyhrazená klauzu-
ra, kterou obývá menší komunita sester většinou důchodového 
věku. Jedná se však o kolébku kongregace a nikdo nechce místo 
opustit. Sestra Dolorosa zde vede klub malých dětí, pravidelně se 
tu schází františkánští terciáři a známá jsou modlitební setkání 
kněží chrudimského vikariátu o druhých sobotách v měsíci. 

Jedna z větví františKánsKé rodiny vyrostla ve slatiňanech 

Budova kláštera v Hoješíně, autor: Jan Buchta
  

Patří k nepříliš radostné realitě současnosti, že když farnost 
z jakéhokoli důvodu zůstane bez kněze, čeká ji už ve většině 
případů trvalá správa excurrendo. Jednou z mála výjimek je 
městečko Proseč, kam se po čase správy z okolních farností 
kněz vrátil. Je zajímavé, jak se situace v průběhu doby mění.  
V minulých staletích se Biskupská konzistoř touto oblas-
tí zabývala nejspíš více, než plánovala. V historii tak řeši-
la vysoký počet přihlášených evangelíků a především dost 
neortodoxní představy o víře u dalších obyvatel sdružených  
v různých sektách. Román Terezy Novákové o východočes-
kých náboženských blouznivcích Děti čistého živého se ode-
hrává přímo zde. Dnes patří místní farnost k těm velmi živým  
s velkým pastoračním potenciálem. 

Prosečskému náměstí dominuje kostel sv. Mikuláše, fara se 
nachází v postranní uličce hned vedle něj. 

Nepřehlédnutelný je čilý stavební ruch. V nové farní kanceláři 
mě vítá P. Zdeněk Mach. Když mi později ukazuje fotky poříze-
né před několika málo měsíci, nechce se mi věřit, že sedím ve 
stejné místnosti. „Chceme vytvořit víceúčelový sál pro aktivi-
ty jednotlivých společenství. Přemýšleli jsme, která část fary 
by se k danému účelu hodila nejvíce, a nakonec jsme se shodli 
na přízemí. V patře by bylo asi více světla, ale vedou tam vel-
mi prudké schody, což by stěžovalo přístup zvláště seniorům 
a maminkám s malými dětmi. V souvislosti s pracemi došlo  
k přesunu hlavního vchodu a vznikla tato kancelář,“ vysvět-
luje P. Mach. Jak už to při rekonstrukci starých budov bývá, 
vždy vykoukne nějaké překvapení, které práce ztíží.  V případě 
Proseče je to vlhkost kamenné budovy s více než metr silnými 
stěnami. Byl proto navržen systém odvětrávaných podlah se 
zabudovaným topením, které by daný problém mělo vyřešit. 
Slavnostní otevření prostor je plánováno na měsíc březen.  

Dvoustranu připravil Luděk Bárta

JaK se mění prosečsKé společenství
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Přiznám se, že jsem si pochvaloval jasnozřivost, s níž jsem 
si vybral den, kdy Barboře Pecháčkové začínala směna až  
o půl osmé. Jak mi sděluje, školka je rodičům k dispozici od půl 
sedmé, učitelky se v té první ranní službě pravidelně střídají. 
Nicméně v době mého příchodu si ve třídě hraje několik málo 
dětí, z těch nejmladších je přítomen jen jeden chlapec. Zdá se, 
že doba časných nástupů do zaměstnání je pro řadu rodičů již 
dávnou minulostí. 
Důvodů, proč si rodiče vybrali pro svého potomka právě tuto 
školku je celá řada. Například paní Petra Čapková má jasno: 
„Jsme věřící rodina, takže doufáme, že v prostředí mezi ostat-
ními věřícími dětmi získá dcera vědomí, že věřit v Boha je něco 
přirozeného a nebude se za to „stydět“. Kateřina ochotná 
přidává dřívější zkušenost. „Starší dcera chodila na církev-
ní základní školu, takže zdejší prostředí známe a velmi nám 
vyhovuje. Proto jsme s umístěním mladší do této školky vůbec 
neváhali a předpokládáme, že plynule přejde i na církevní 
základku.“ Jak potvrzují i výsledky letošního zápisu do prvních 
tříd, kdy téměř všechny děti vycházející z církevní mateřinky 
byly zapsány do první třídy církevní základní školy, umístění 
obou zařízení v bezprostředně sousedících budovách přináší 
řadu výhod. Třeba Amálka se ale v církevní školce ocitla spíše 
náhodou. Její tatínek prozrazuje, že vliv na jejich rozhodová-
ní měla současná realita - nedostatek míst v jiných školkách. 
Tato mateřská školka byla jediná, která na konci kalendářního 
roku nabírala nové děti. Rychlého rozhodnutí prý ale nelitují, 
zatím mají dobré zkušenosti a velmi oceňují zrekonstruované 
prostory a nové vybavení. 

Když se rozhlédnu kolem sebe, musím mu dát za pravdu. obě 
místnosti určené pro nové oddělení mladších dětí září novo-
tou. Malí návštěvníci školky to patrně ještě úplně neocení, ale 
jejich rodiče určitě ano. Děti zajímají jiné věci. Chlapci mi pyšně 
ukazují sady nářadí a pouští se do „oprav“ postelí. Sem tam 
jim mohu něco podržet, případně se mě ptají, k čemu se který 
nástroj používá. Za chvíli končí volné hraní a začíná dopolední 
program.   
Později mi paní učitelka vysvětluje časový rozvrh dne. Dopo-
ledne je nejdůležitější a odehraje se v něm stěžejní část vzdě-
lávacího programu. V komunitním kruhu děti společně rozebí-
rají určené téma, dnes se jedná o pohádku o Červené Karkulce. 
Učí se určovat posloupnost děje, rozvíjejí fantazii. Samozřej-
mě že takto malé děti neudrží svoji pozornost příliš dlouhou 
dobu. Aktivity se rychle střídají a hlavně veškeré učení probíhá 
formou hry. Po svačince následují řízené činnosti, která jsou 
všestranně zaměřená. Děti zpívají, recitují, malují nebo cvičí. 
Když to počasí dovolí, chodí na procházky. „Přestože se školka 
nachází v centru města, míst, kam mohu s dětmi vyrazit, je 
dostatek. U školky se staví nové hřiště, z druhé strany budo-
vy je menší zahrada a městské parky jsou také blízko. Během 
praxe na jedné sídlištní školce jsem zažila hřiště v podobě 
betonového plácku, dalo se pouze chodit na vycházky, ale 
děti se hlavně potřebují vyběhat,“ pochvaluje si polohu školky 
Barbora Pecháčková. Ptám se, co jí vlastně přivedlo k profesi 
učitelky. „Pocházím z větší rodiny a splnila jsem si dětský sen. 
Velmi často jsem si hrála se sourozenci na školku, a protože 
jsem nejstarší, role učitelky mi připadla automaticky. Nynější 
práce mě velmi baví. Na malých dětech je názorně vidět ten 
obrovský pokrok při získávání dovedností. Stačí třeba týden  
a nestačíte se divit, co všechno si děti osvojí.“
oproti dřívějším dobám, kdy ke kvalifikaci učitelky v mateřské 
škole stačilo středoškolské vzdělání pedagogického směru, 
musí nově nastupující pracovnice vystudovat pedagogickou 
fakultu obor se specializací na předškolní výchovu. Tyto změ-
ny se promítly i do systému platového ohodnocení. Církevní 
školy se však nově přijatými státními platovými tabulkami řídit 
nemusí, a proto ředitel školy, Mgr. Jiří Vojáček, začal uzavírat 
se zaměstnanci školy smluvní mzdy, které se v tuto chvíli jeví 
jako spravedlivější.

V příštím čísle se budeme věnovat roli katechetky.

Luděk Bárta

V tomto článku představované povolání učitelky v církevní mateřské škole nenaplňuje stoprocentně název naší rubriky. Biskupství vystupuje vůči 
škole v roli zřizovatele a není přímým zaměstnavatelem jejích pracovníků. Myslíme si ovšem, že danou nepřesnost lze směle odpustit. Třeba z toho 
důvodu, že instituce typu církevních škol či charitních zařízení velmi výrazně reprezentují církev, resp. biskupství před většinovou společností. Bar-
bora Pecháčková učí na Základní škole a mateřské škole Jana Pavla II. od září minulého roku. Letos přešla do nově otevřené třídy. I z toho důvodu 
jsme domluvili moji návštěvu v mateřské škole až na únor. Musela se s dětmi nejprve trochu sžít. Připomeňme, že v současnosti toto předškolní 
zařízení nabízí rodičům dvě věkově smíšená oddělení, každé s kapacitou 25 míst. 

učitelKa 
v církevní mateřské škole

A jak pokračuje pohádka dál? V komunitním kruhu 
se děti učí rozvíjet fantazii, autor: Luděk Bárta
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diář biskupů
Březen 2011

mons. Josef Kajnek

6. 3.  17.30  HK, katedrála Svatého Ducha, kapitulní nešpory
7. 3. 10.00 HK, biskupství, schůze vikářů 
9. 3. 18.30 HK, katedrála Svatého Ducha, mše sv. – Popeleční středa 
10. 3 17.30 Praha, Arcibiskupský seminář, mše sv. pro bohoslovce 
13. – 19. 3.  Vranov u Brna, exercicie biskupů 

Stav ke dni 14. 2. 2011, změna vyhrazena. 
Aktuální stav naleznete na http://www.diecezehk.cz/biskupstvi/zakladni-informace/biskup-administrator-dieceze.

OsObní zprávy
Úmrtí:
Jan PAZDERA, emeritní farář v Dobřenicích, zemřel dne 25. 1. 2011 v Náchodě. Pohřben byl dne 5. 2. 2011 v Červeném Kostelci.   

s poutním centrem na BeatifiKaci Jana pavla ii. 
Za nesnadných podmínek způsobených velkým zájmem poutníků z Polska, ale také z celého světa máme nyní připravené a potvrze-
né následující nabídky od CK Voma Třebíč, hlavního partnera národních poutí v Římě a jiných poutních aktivit:
letecká pouť do Říma na beatifikaci Jana pavla ii.
V sobotu 30. 4. odlet v poledne z Prahy do Říma, ubytování ve dvoulůžkových pokojích v centru Říma 3 stanice pozemním metrem 
od Vatikánu. Cesta do Vatikánu, prohlídka, návrat do hotelu, nocleh.
Neděle 1. 4. účast na beatifikaci Jana Pavla II. ve Vatikánu a osobní volno. Nocleh v hotelu.
Pondělí 2. 5. snídaně a prohlídka Říma. V 11.00 hod. účast na národní mši sv. České republiky u sv. Klimenta se zaměřením na pří-
pravu roku 2013 (Cyrilometodějské výročí). Hl. celebrant arcibiskup Jan Graubner, kazatel arcibiskup Dominik Duka oP; další program 
v Římě, Koloseum, Laterán a další baziliky, nocleh ve stejném hotelu
Úterý 3. 5. dopoledne poznávací program v Římě, odpoledne odlet do Prahy.
Celková cena včetně všech pojištění, ubytování se snídaní a letenky s poplatky: 15 400 Kč.
autobusová pouť do Říma na beatifikaci Jana pavla ii. 
V termínu 29. 4. - 3. 5. 2011. Hotel na okraji Říma s dvou - třílůžkovými pokoji (2 noci) celková cena: 5 550 Kč
Poutní centrum doporučuje urychlenou reakci zájemců, na základě které pak CK pošle závaznou cestovní smlouvu s podrobnostmi.
Kontakt: Diecézní poutní centrum, možnost přihlášek: Českomoravská Fatima č.p. 195, 569 11 Koclířov u Svitav, tel. 461 543 
164, mobil: 731 646 800, 731 598 752, e-mail: recepce@cm-fatima.cz 

Publikace Kostel Nanebevzetí Panny Marie v Hradci Králové 
Občanské sdružení Katedrála 2008, které před dvěma roky organizovalo celoroční cyk-
lus akcí k 700. jubileu královéhradecké katedrály, se nyní věnuje prezentaci a propa-
gaci církevního umění a historie. Koncem roku 2010 vydalo knihu o jedné z nejvý-
znamnějších a nejnavštěvovanějších barokních památek v Hradci Králové – kostelu 
Nanebevzetí Panny Marie. V první části se autor věnuje popisu historie původně 
jezuitského kostela od jeho založení v 17. století až do současnosti, druhá část je 
koncipována jako průvodce kostelem. Text doplňuje více než sto obrázků a fotografií, 
poznámkový aparát i seznam použité literatury. Podstatná část nákladu byla již pro-
dána během adventu, pro zájemce jsou zbývající výtisky k dostání v „Knihkupectví  
U katedrály“ nebo v „Knihkupectví PAX“ v Hradci Králové a lze je také objednat 
písemně přímo u občanského sdružení Katedrála 2008 na adrese: Velké nám. 35, 
500 01 Hradec Králové nebo elektronicky na adrese: doskocil@diecezehk.cz. 
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„Osobnost – vlast – hodnoty“ 
Konference u příležitosti 800. výročí narození anežky 
české, 23. 3. 2011; hradec Králové – objekt společné 
výuky uhK (hradecká 1227)
Pořádá Katedra kulturních a náboženských studií Pedagogic-
ké fakulty Univerzity Hradec Králové ve spolupráci s Diecéz-
ním teologickým institutem Biskupství královéhradeckého. 
Konference se snaží poukázat na význam personálních vzo-
rů při vytváření hodnot, zejména vztahu k vlasti. 
Program konference:
I. osobnost, vlast, hodnoty – obecná východiska 
10.00–12.30 hod.: 
- Prof. PhDr. Petr Piťha, CSc. 
- Prof. Jan Sokol, Ph.D., CSc.
II. Personální vzory a utváření hodnot – příklady konkrétních 
osobností 
14.00–17.00 hod.:
- Mons. ThLic. Dominik Duka oP., Dr.h.c. – slavnostní host 

konference: osobnost a vzor ve výchově. Anežka Pře-
myslovna a její poselství

- Prof. Jan Sokol, Ph.D., CSc.: téma bude upřesněno
- Prof. Ing. Rudolf  Zahradník, DrSc., Dr.h.c.mult.: otto 

Wichterle
- Doc. PhDr. Jaroslav Med, CSc.: Dobré dílo Josefa Floriana
- Mgr. Karel Tejkal: Učitel–vlastenec Alexa Bokšay

Hradec králové
diecézní teologický institut
„doctrina christiana“ – vii. semestr – 19. 3. 2011          
9.00–10.30 mgr. václav loukota: Půst v biblické tradici
11.00 –12.30 mgr. petr polehla, ph.d.: Světci – patroni 
řemesel a profesí, ochránci proti nemocem, živelným pohro-
mám a přírodním katastrofám I.
„doctrina christiana“ – vii. semestr – 2. 4. 2011
9.00–10.00 mgr. petr černý: Papež Jan Pavel II. a jeho 
vyrovnávání se s utrpením
11.00 –12.30 prof. phdr. františek X. halas, csc.: Jan 
Pavel II. – strážce tradice a novátor
Cílem kurzu je základní úvod do křesťanské nauky podle 
jednotlivých teologických disciplín. Setkání programu se 
budou konat pravidelně jednu sobotu v měsíci od 9.00 hod. 
v Novém Adalbertinu v Hradci Králové, Velké nám. 32. Celý 
program je veřejně přístupný, otevřený i pro zájemce o jed-
notlivá vybraná témata. 

čka Chrudim
P. Jaroslav Mikeš, SDB: Daleko v Africe „Adopce na blízko“ 
Působí v pražském kostele sv. Kříže. Na podzim roku 
2009 navštívil misijní místa v Jihoafrické republice, 
Lesothu, Zimbabwe, Zambii a Kongu. Je zapojen do pro-
jektu „Adopce na blízko“. Přednášková síň Vodních zdrojů 
Chrudim 22. 3. 2011 v 19.00 hodin.

čm fatima koclířov
Ve dnech 3. - 6. 3. 2011 budou v Koclířově exercicie vedené 
charismatickým knězem z Irska P. Denisem o´Sullivanem, 
který je současně duchovním moderátorem WAF v Irsku.
Během programu I. mariánské soboty 5. 3. 2011 společ-
ně poděkujeme za trvalé uznání WAF Svatým Stolcem. 
Hlavním hostem bude P. o´Sullivan, mše sv. v 10.30 hod. 
na úmysly poutníků, formační program přednášek 14.00-
16.00 hod.; 15.00 hod. katecheze pro děti; 17.00 hod. 
hlavní mše sv. (na celé exercicie je možné se přihlásit na 
recepci ČM FA, poplatek 200 Kč, denní plná penze v restau-
raci Fatima a ubytování 295 Kč)
víkend mladých 11. - 13. 3. 2011 s hostem nedělního 
dopoledne P. Petrem Šabakou, vojenským kaplanem.
Fatimská vigilie 12. 3. v 18 hod. a Fatimský den 13. 3. 
v 9.00 hod. Součástí programu - modlitby za nemocné, 
zásvětný průvod, adorace, mše svatá; pro poutníky ze 
vzdáleného bydliště možnost ubytování. Vhodné pro jed-
notlivce i skupiny
postní víkendový seminář 1. - 3. 4. 2011 povede  
P. Petr Dokládal, farář Starý Jičín (celková cena ubytování, 
plná penze 295 Kč na osobu a den, tedy 590 Kč za celý 
seminář)
svaté triduum a velikonoce v Koclířově - tradiční pro-
gram. Společné prožívání Svatého tridua od 21. 4. 2011 
Zelený čtvrtek až do neděle 24. 4. 2011 Hod Boží Veliko-
noční. 
další obnovy i. mariánských sobot povedou: 7. 5. 2011 
P. Elias Vella  a 4. 6. 2011 P. James Manjackal.
přijímáme přihlášky na poutě:
•  30. 4. - 3. 5. Beatifikace Jana Pavla II. Řím (letecky  

15 400 Kč, busem 5 550 Kč)
• 15. 5. - 26. 5. 2011 Národní pouť WAF do Fatimy  

(13 500 Kč) s programem v dalších zemích Západní 
Evropy

•  Turzovka, Slovensko 18. 6. 2011 a dále 3denní pouť 
19. 6. - 22. 6. v Polsku (Wambierzyce, Częstochowa, 
Kraków, Kalvaria Zebrzydowska, Wadovice) k Janu Pavlu 
II.

•  Gradač, Chorvatsko 9. - 13. 9. 2011 u moře a dále  
13. 9. - 18. 9. 2011 v Medžugorje (Cena 2 500 Kč + 
ubytování v soukromí)

•  Paříž, Antverpy, Banneaux, Amsterdam (Panna Maria 
 - Matka všech národů) 16. - 22.10. 2011 (cena  
8 500 Kč) 

přijímáme přihlášky na všechny semináře, exercicie  
a letní dovolené, zvláště:
• Exercicie pro kněze 30. 5.- 2 .6. 2011 P. James Man-
jackal
• Seminář pro mládež 3. - 5. 6. 2011 P. James Manjackal
• Exercicie 2. - 5. 5. 2011 a seminář vnitřního uzdravení  
6. - 8. 5. 2011 P. Elias Vella.

Kontakt: Fatimský apoštolát v ČR, č.p.195, 569 11 Koclí-
řov u Svitav, tel./fax: 461 543 164, Mobil: 731 598 752; 
e-mail: přihlášky: recepcecmf@tiscali.cz, informace: fati-
ma@iol.cz; URL: www.cm-fatima.cz.
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číhošť 
„Zde ve svatostánku je náš Spasitel“
Smírné pobožnosti v Číhošti: 12. 3., 9. 4., 14. 5., 11. 6., 
9. 7., 13. 8., 10. 9., 8. 10., 12. 11., 10. 12.
program: 8.45 svatý růženec – rozjímavý, 9.30 mše sva-
tá, 10.15 výstav NSo – soukromá adorace, 12.00 společ-
ná adorace, 13.00 aktuální rozhovor, 14.00 ukončení
Příležitost ke svátosti smíření. 
Vlaková stanice Leština u Světlé n. Sázavou (vzdálená  
6 km) na trati Kolín – Havlíčkův Brod. 
informace: Římskokatolická farnost Číhošť, Číhošť 1, tel.: 
731 604 214, 723 970 336, e-mail: cihost@seznam.cz, 
http://www.cihost.webnode.cz  

Hoješín
Noční adorace: 11.- 12. 3., 1.- 2. 4.,  6. - 7. 5., 3. - 4. 6., 1.- 
2. 7., 5.- 6. 8.,  2. - 3. 9., 7.- 8. 10., 4. - 5. 11., 9. - 10. 12.
Kontakt: Školské sestry Hoješín, S. Terezie – tel: 469 676 
181, mobil: 723 180 121

slatiňany 
Kněží chrudimského vikariátu a sestry františkánky si vás 
dovolují srdečně pozvat na modlitby za kněžská a řeholní 
povolání, které se konají každou 2. sobotu v klášterní kapli, 
Nádražní ul. č. 153, asi 200 m od nádraží
Termíny: 12. 3., 9. 4.,  14. 5., 11. 6., 9. 7.,  13. 8., 10. 9.,  
8. 10., 12. 11., 10. 12.
Program: 9.30 modlitba sv. růžence; 10.00 mše sv.; 10.45 
adorace; 11.15 občerstvení; 11.45 křížová cesta; 20.00 
noční adorace.

Želiv
duchovní obnovy v první sobotu. Termín: 5. 3. 2011
program: 14.00 přednáška:P. Benedikt Rudolf Machálik, 
oPraem.: Blížící se postní doba; 15.00 Loretánské litanie; 
15.20 adorace Nejsvětější svátosti (možnost svátosti smí-
ření); 16.30 modlitba svatého růžence; 17.00 pontifikální 
mše sv., 2. 4. 2011 přednáška: P. Timotej Miroslav Tukoty, 
oPraem.

Hradec králové
5. masopust pro celou rodinu
5. 3. v Hradci Králové - Nové Adalbertinum 
masopustní karneval pro děti od 15.00 do 18.00 h.
masopustní zábava pro dospělé od 20.00 do 1.00 h.
Přijďte v maskách (i bez masek), ale hlavně s dobrou náladou. 
K tanci bude hrát a zpívat skupina „Galileo Band“. Nápoje a 
občerstvení za lidové ceny. Připraveny budou domácí maso-
pustní klobásy, jitrnice a tlačenka. Vstupné dobrovolné!
Pořádá farnost při katedrále Svatého Ducha a kostela 
Nanebevzetí Panny Marie.
organizační kontakt: Helena Melicharová, tel.: 732 420 
515, e-mail: helmel@seznam.cz 

Chrast u Chrudimě 
Římskokatolická farnost, Městské muzeum a město Chrast 
u Chrudimě Vás dne 5. 3. 2011 zvou na varhanní mara-
ton. 
Hraje: Miloslav Šimek (žák předního českého improvizátora 
prof. Jaroslava Vodrážky)
Zpívá: Jakub Koś
Zastavení:
Chrast, zámecká kaple 13.00 – 13.35; Chrast, kostel Nej-
světější Trojice 13.45 – 14.20; Řestoky, kostel sv.Václava 
14.30 – 15.05; Rosice, kostel sv.Václava 15.15 – 15.50
(zajímavá ukázka varhanní improvizace do zvuku velkého 
zvonu); Chrašice, kostel sv. Martina 16.00 – 16.35; Pod-
lažice, kostel sv. Markéty 16.45 – 17.20
Každý nástroj na místě úvodním slovem představí Miroslav 
Pošvář.
Zájemci se mohou zúčastnit jak všech vystoupení, tak i jen 
vybraných míst ve stanovený čas.
Vstup volný, za dobrovolný příspěvek děkujeme.

postní Tammím 2011 – duchovní obnova 
pro mladé muže
V Arcibiskupském semináři v Praze již tradičně dvakrát v roce 
pořádáme duchovní obnovu pro mladé muže od 15 do 30 let 
s názvem TAMMíM. Toto hebrejské slovo můžeme do češti-
ny přeložit ve významu bezúhonný, totální, naprostý, doko-
nalý. K tomu se snažíme přispět i my nabízeným setkáním  
s bohoslovci, s představenými semináře a hlavně s vrstevní-
ky, kteří se také snaží objevovat svoji mužskou spiritualitu.
TAMMíM je možností prožít víkend v modlitbě, ztišení, spo-
lečných rozhovorech o hledání a prožívání víry mezi sebou,  
s bohoslovci i představenými semináře. Letošní postní TAM-
MíM se uskuteční 25. – 27. 3. 2011. Uzávěrka přihlášek je 
v úterý 22. 3. 2011. Počet míst je omezený, proto, pokud 
máte zájem, přihlaste se co nejdříve! 
Místo: Arcibiskupský seminář, Thákurova 3, Praha 6,  
Metro A – konečná Dejvická.
Termín: příjezd 25. 3. 2011 do 18.00 hod., odjezd 27. 3. 
2011 od 14.00 hod.
Cena: dobrovolný příspěvek dle individuálních finančních 
možností. Pořadatel: Bohoslovci českých diecézí, Arcibiskup-
ský seminář v Praze.
Informace a závazné přihlášky na tammim@signaly.cz, 
www.tammim.spolco.cz
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eljon, špindlerův mlýn 
15. MIŠKA - MIsijní ŠKola Animátorů
Termín:  1. - 3. 4. 2011, Lektor:  P. Jiří Šlégr, národní ředitel 
pro Papežská misijní díla v ČR
Přijeďte všichni, kdo máte rádi misie a chcete se tvůrčím způ-
sobem zapojit do misijní pomoci potřebným. Zážitky z misij-
ních cest, misijní videodokumenty, přehled misijní činnosti u 
nás i v zahraničí, praktický návod na pořádání misijních besed 
a setkání, velký výběr misijních materiálů. Těšíme se na Vás!
více informací a přihlášky: Středisko Eljon, 543 51 
Špindlerův Mlýn 33, tel+fax 499 523 852, mobil 732 580 
154   po-pá 8-14 hod., info@eljon.cz , www.eljon.cz.

Centrum pro rodinu Hradec králové 
akce pro rok 2011
Kurz „manželská setkání“ 
Kurz je týdenní a je určen výhradně pro manželské páry, je 
zaměřen na upevnění manželského vztahu. Témata před-
nášejí zkušení lektoři a rozvíjejí je v následných praktic-
kých cvičeních, v malých pracovních skupinách. 
Termín: 16. – 23. 7. 2011, Místo konání: Litomyšl
duchovní obnovy pro manželské páry
Jedná se o duchovní program, zaměřený především na 
obnovu vztahu člověka k Bohu a upevnění vzájemných 
vztahů v manželství a v rodině. obnovy začínají ve čtvrtek 
večer a končí v neděli obědem. 
Termín: 19. 5. – 22. 5. 2011, Místo konání: Mendrika
Termín: 16. 6. – 19. 6. 2011, Místo konání: Vranov u Brna
Termín: 13. 10. – 16. 10. 2011, Místo konání: Mendrika
Kurz přípravy na manželství - pro snoubence
Kurzy vedou k vzájemnému poznání a ke zformulování  
a promýšlení životních hodnot. Nosnou osou je důležitost 
mezilidského vztahu, zaměřeného zvláště na vztah lásky, 
který vrcholí v manželství a rodičovství. Tyto kurzy poskytují 
rovněž informace o zasazení sexuálního jednání do odpo-
vědného vztahu a úctě k lidskému životu. 
Termín: 16. 3. – 18. 5. 2011, Místo konání: Centrum pro 
rodinu Hradec Králové, Nové Adalbertinum
víkend pro ženy
Proč na stejnou situaci každý reaguje různě? Proč se 
někteří zasmějí, jiní se urazí a další ji přijmou neutrálně? 
Tyto a další otázky vám v průběhu víkendu zodpoví a inter-
aktivním programem provede Ing. Taťána Blažková.  
Téma: „Je možné svou vlastní komunikací ovlivňovat cho-
vání dítěte nebo svého partnera?“
Termín: 18. 3. – 20. 3. 2011, Místo konání: Rychnov nad 
Kněžnou
víkend pro chlapy
Víkend pro chlapy je skvělá příležitost na chvíli se zasta-
vit, ztišit se, odpočinout si, povzbudit se i lépe poro-
zumět sám sobě a svému mužství, abychom se pak  
s novým odhodláním vrátili do svých domovů, práce  
a snažili se naplnit své poslání být mužem – manželem, 
otcem a hlavně opravdovým chlapem …  

Téma: „Vnitřní uzdravení“
Termín: 15. 4. – 17. 4. 2011, Místo konání: Jeníkov  
u Hlinska
více informací, přihlášky a další nabídky najdete 
na: http://www.diecezehk.cz/pastorace/centrum-pro-
rodinu/akce, Centrum pro rodinu Hradec Králové, Velké 
náměstí 32, 500 03, e-mail: crhk@seznam.cz, telefon: 
495 063 430, 466 652 332.

diecézní centrum pro mládež 
madrid 2011
XXVI. Světový den mládeže (SDM) se uskuteční v madridu 
od 16. do 21. 8. 2011. Součástí SDM je program nazvaný 
„dny v diecézích“ od 11. do 15. 8. 2011. Českou skupi-
nu bude hostit diecéze Tarragona. 
Podrobnější a aktuální informace na: http://madrid2011.
signaly.cz/ nebo na oficiálních stránkách k WYD: http://mad-
rid11.com. Více informací také na DCM, Velké nám. 32, 500 
03  Hradec Králové, e-mail: dcm@diecezehk.cz, 
tel.: 495 063 421.
s iKd do madridu – mladí lidé ve věku od 16 – 30 let  
z královéhradecké diecéze se mohou zúčastnit soutěže, kte-
rá je úzce spjata se zamýšlenou účastí na WYD. V případě, 
že účastník získá 5 nových předplatitelů časopisu IKD, získá 
slevu 1 000 Kč na účastnický poplatek WYD. Více informací 
na www.diecezehk.cz.

biskupství královéhradecké – diecézní cen-
trum pro seniory nabízí:
25. – 28. 3. 2011 – duchovní obnovu nejen pro seniory  
s P. Janem Rybářem, SJ, Marianum – Janské Lázně
27. 4. – 2. 5. 2011 – duchovní obnovu pro seniory a lidi 
středního věku s P. Ing. Miloslavem Fialou, oPraem, Maria-
num – Janské Lázně
6. – 9. 5. 2011 – víkend pro animátory seniorů a zájemce  
o pastorační práci se seniory s formačně-vzdělávacím pro-
gramem, Marianum – Janské Lázně
9. – 12. 5. 2011 – duchovní obnovu pro seniory a osamělé 
seniory s Mons. ThLic. Bohumilem Kolářem, Marianum – Jan-
ské Lázně
9. – 16. 7. 2011 – pobyt pro prarodiče s vnoučaty – I. tur-
nus, II. turnus 16. – 23. 7. 2011, III. turnus 20. – 27. 8. 
2011, Marianum – Janské Lázně,
8. – 17. 8. 2011 – zájezd do Santiaga de Compostely a Fati-
my. Svatojakubská pěší pouť s návštěvou Fatimy a Coimbry. 
Letecký zájezd – bez nočních přejezdů! Vhodný i pro seniory. 
Cena: 15 730 Kč
Informace a přihlášky: Biskupství královéhradecké, Diecézní 
centrum pro seniory, Velké nám. 35, 500 01 Hradec Králové, 
Tel.: 495 063 661, 737 215 328, e-mail: dcs@diecezehk.
cz, web: www.dcshk.cz nebo www.animatori.cz.



myšiško myš, pojď ke mně blíž
Jsme v mateřské škole ve Dvoře Králové, 
je 9 hodin ráno a děti svačí. Anetka v jed-
né třídě s pomocí paní asistentky, Ště-
pánek ve 2. třídě pod dohledem své paní 
asistentky. o Štěpánkovi nám maminka 
říká, že se narodil předčasně a hned po 
narození byl operován kvůli krvácení do 
mozku. Do života si nese handicap poru-
chy pohybu končetin na pravé straně 
a mírnou mentální retardaci. Ručičkou 
nepohybuje téměř vůbec, nožičku se díky 
cvičení naučil ovládat, takže chodí, běhá. 
Ještě před svačinkou jsme ho mohli vidět, 
jak coby kocourek chytal myšku a ... chy-
til! Možná i díky paní asistentce, která 
ho drží za ruku, aby při běhu neupadl  
a nezranil se.

osobní asistence ve školce
Aby osobní asistence ve školních zařízeních 
mohla dobře fungovat, je potřeba sym-
biózy několika faktorů. Všechny se týkají 
mezilidských vztahů – mezi asistentkou, 
rodiči, dítětem, pedagogy, vedením školy, 
ostatními dětmi. Ve školce ve Dvoře Králové 
nad Labem fungují všechny vazby ideálně. 
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Všichni mají radost z toho, že Štěpánka po 
roce školní docházky zařadili ze speciální 
třídy mezi děti zdravé, že mu to svědčí  
a že dělá velké pokroky. Paní učitelka 
právě připravuje své předškoláky k zápi-
su. Probírají geometrické tvary a hleda-
jí ve třídě kruh. Štěpánek našel talířek, 
paní učitelka ho chválí. Když přechází 
výuka do složitější fáze, pracuje Štěpá-
nek s pomocí paní asistentky na zada-
ných úkolech podle individuálního plánu. 
„Spoustu věcí se naučil, je v kontaktu  
s dětmi a vedení paní asistentky mu vyslo-
veně svědčí. Vůbec jsem nedoufala, že se 
všechno bude tak dobře vyvíjet,“ svěřuje 
nám Štěpánkova maminka.

asistentky
Farní charita ve Dvoře Králové nad Labem 
nabízí osobní asistenci jak dětem ve škol-
ce a ve školách, tak i lidem se zdravotním 
handicapem v jejich domácím prostředí.  
K asistenci u dětí ve školce říká paní ředi-
telka Charity Mgr. Kateřina Hojná: „Tří, 
čtyřleté děti tím, že pozorují okolí, dokáží 
se k němu přiblížit a vyvážit svůj handicap,

pokračování na str. 20

jsem tu s tebou a pro tebe
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Štěpánek je od narození handicapovaný, ale s pomocí své osobní asistentky 
Milušky Michálkové z Farní charity Dvůr Králové může navštěvovat normální 
mateřskou školku. Foto: Vlaďka Dobešová

zeptali Jsme se...
daniely dorčincové – koordinátorky 
nového projektu oblastní charity Ústí 
nad orlicí s názvem „šance pro rodinu“.

Vedle hokejistů, škodovek, olomouckých 
syrečků nebo piva jsme v Evropě známí i ně-
čím onačejším. V rámci EU se totiž pyšníme 
nejhustší sítí dětských domovů a v ústavní 
péči máme nejvíce dětí do 3 let. Podle www.
e15.cz skončila ČR v žebříčku ekonomické 
prosperity ze 110 států světa na 24. místě. 
Je s podivem, že tak rozvinutá země opomíjí 
právě nevinné a nejzranitelnější členy spo-
lečnosti, ačkoliv za každého režimu platí, že 
„děti jsou naše budoucnost…“ V ostatních 
evropských zemích včetně těch postko-
munistických totiž převažuje alternativní 
rodinná péče nad ústavní a v některých 
státech u dětí mladších 3 let zákony jinou 
péči než pěstounskou vůbec nepřipouštějí.
Důvody tohoto stavu, za který jsme dlou-
hodobě kritizováni různými mezinárodní-
mi organizacemi, jsou známé: byrokracie, 
nefungující systém a nekoordinovaná 
politika péče o děti, rozdělená mezi několik 
ministerstev, kraje a obce. 
Vážnost situace si uvědomují někteří odpo-
vědní činitelé, pracovníci státních i nezisko-
vých organizací. Jedním ze subjektů, který 
se chce pokusit alespoň pomyslnou kapkou 
v moři cosi změnit k lepšímu, je i Oblastní 
charita Ústí n. O. a její nový projekt „Šance 
pro rodinu“. Na podrobnosti jsme se zeptali 
jeho koordinátorky Daniely Dorčincové:

pokračování na str. 20
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Jsem tu s tebou a pro tebe
pokračování ze str. 19
proto je moc dobře, když školka těmto 
dětem vyjde vstříc.“
Paní Benciová, zástupkyně ředitelky školky, 
si charitní osobní asistentky chválí: „obě 
jsou moc šikovné, a tím, že se věnují kon-
krétnímu dítěti, vědí přesně, jak je nasmě-
rovat, aby bylo co nejvíce soběstačné, kde 
mu pomoci, kde ho nechávat, aby se roz-
víjelo.“ 
Anetka ze speciální třídy nechodí, nemlu-
ví. Přesto si s paní asistentkou povídá – 
posunky, pohyby, pohledem. „Anetka vše-
mu rozumí,“ chválí ji paní Soňa, její osobní 
asistentka. „Naučila se sedět, při lezení 
střídá nožičky, dělá velké pokroky.“ 
Když třídou dozněly písničky, bubínky  
a xylofony, byl čas na dopolední procházku. 
„Na delší procházky vezu Anetku na kočár-
ku, ale když je sníh, necháváme ji válet 
sudy, hrát si se sněhem. Má to moc ráda  
a v kombinézce jí zima není. Je to naše zla-
tíčko,“ uzavírá paní asistentka a Anetka se 
rozzáří úsměvem.

Vlaďka Dobešová

CHARITNí LISTY CHARITNí LISTY
Zeptali jsme se...
pokračování ze str. 19

Jak je nastaven současný systém péče  
o ohrožené děti?
Pokud v dnešní době rodina vykáže zna-
ky nefunkčnosti, není moc na výběr, jak 
situaci řešit, a dítě se většinou umístí do 
ústavní péče. Přičemž náklady na roční 
pobyt dítěte v ústavní péči se pohy-
bují podle druhu zařízení kolem 300 –  
500 000 Kč a jsou podle statistik až 8x 
vyšší než náklady ve vlastní nebo pěs-
tounské rodině. Provoz budov ústavní 
péče přijde stát ročně na 2 miliardy Kč.
To jsou jen ekonomická hlediska. Nikdo 
nedokáže vyčíslit, kolik „stojí“ citové, 
vztahové nebo sociální handicapy dítěte, 
které nemá vlastní rodinu. 

Co je podstatou a přínosem nového pro-
jektu?
Podstata projektu „Šance pro rodinu“ 
spočívá v prevenci – vytvořit v ohrožené 
rodině takové prostředí, aby v ní mohly 
děti bezpečně vyrůstat a nemusely být 
umísťovány v dětských domovech nebo 
jiných ústavních zařízeních. Prevence 
v systému péče o ohrožené děti je vel-
mi důležitá. V evropském měřítku je na 
ni určeno 75% lidských a materiálních 
zdrojů a jen 25% na péči následnou 
(ústavní) péči. V ČR je tento poměr přes-
ně opačný a to je špatně.

Kdo může být klientem této služby?
Časté jsou případy matek-samoživite-
lek, které samy vyrůstaly v dětských 
domovech a nemají zkušenost s tím, jak 
funguje domácnost, jak vyprat nebo ukli-
dit, nemají zažité mateřské a rodičov-
ské dovednosti, nevědí, jak se pomazlit 
s dítětem, jak s ním komunikovat, mají 
problém s jeho výchovou apod. Naše 
snaha spočívá v práci s těmito rodinami, 
aby jejich příslušníci pochopili, proč má 
smysl udržovat pořádek v domácnosti, 
aby se naučili pohladit dítě, vypravit ho 
do školy atd.

Jak tato spolupráce s rodinou bude 
prakticky probíhat?
Základem naší činnosti je úzká spoluprá-
ce s odděleními sociálně právní ochrany 
dětí (oSPoD), které fungují při pověře-
ných obecních úřadech. Ty vyhledávají 
ohrožené rodiny, docházejí do nich, sle-
dují je a kontrolují, ale nemají dostatek 

času na konkrétní práci s rodinou. Zde je 
právě prostor pro naši nově vzniklou služ-
bu. Prakticky to znamená, že ve většině 
případů oSPoD vytipuje rodinu vhodnou 
pro naši službu, a když má rodina zájem 
s námi spolupracovat, je dojednána první 
schůzka. Rodiny nás samozřejmě mohou 
oslovovat také samy.
Po domluvení první schůzky zjišťujeme, 
co rodina potřebuje, jaké řeší problémy  
a na čem je nutné začít pracovat. Spo-
lečně také domluvíme konkrétní kro-
ky pomoci, např. dohodneme intervaly 
návštěv, rozsah pomoci, stanovíme cíle 
pomoci, konkrétní úkoly atd. Poté již 
následují pravidelné schůzky s rodinou 
a konkrétní práce. Podle potřeb můžeme 
v rodině pomáhat s nácvikem sociálních 
dovedností (úklid, hygiena), s hospodaře-
ním v domácnosti, s výchovnými činnost-
mi, s řešením problémů spojených s péčí  
o dítě, s přípravou dětí do školy, můžeme 
zprostředkovat kontakt s odborníky 
nebo specialisty atd. Naší snahou je 
naučit rodiče samostatně pečovat o děti  
a domácnost, v žádném případě nemá 
tato služba rodičovskou péči suplovat.

Rozhovor připravila Iva Marková

Je humánní, když za lidi, kteří byli od dět-
ství nespravedlivě postaveni do životní 
nevýhody, nesou ti ostatní určitou zod-
povědnost. Aktivita, kterou oblastní cha-
rita Ústí n. o. od letošního roku rozjíždí, 
bude rozhodně během na dlouhou trať 
– během náročným, nejistým a plným 
překážek. Ale i okamžiků radosti, když se 
povede něco pěkného. 

Projekt „Šance pro rodinu“ je částečně 
financován z výtěžku Tříkrálové sbírky  
a můžete ho podpořit také odesláním 
dárcovské SMS ve tvaru: 
dms sanceprorodinu na číslo 
87777 (jednorázová podpora), ane-
bo dms roK sanceprorodinu na 
číslo 87777 (roční podpora). 

Cena 1 DMS je 30 Kč, oblastní charita  
Ústí n. o. obdrží 27 Kč. Při roční podpoře 
vám bude automaticky odečítána částka  
30 Kč každý měsíc. 

více na http://www.darcovskasms.cz. 
děkujeme vám!

DáRCoVSKá SMS
domov sv. Josefa v Žirči
můžete podpořit odesláním sms

jednorázově ve tvaru:

dms domovJosef 
na tel. číslo 87777
Podpoříte kvalitní péči o nemocné 
roztroušenou sklerózou v Domově 

sv. Josefa v Žirči.

hospic anežky české
můžete podpořit odesláním sms

jednorázově ve tvaru:

dms hospiccK 
na tel. číslo 87777

roční podpora ve tvaru:

dms roK hospiccK
na tel. číslo 87777

Finanční prostředky budou použity 
na zlepšení péče o těžce nemocné  

a umírající.
Cena jedné DMS je 30 Kč, organizace obdrží 
27 Kč. Při roční podpoře Vám bude automa-
ticky odečítána částka 30 Kč každý měsíc.
více informací na www.darcovskasms.cz.

děkujeme vám!
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tříkrálová sbírka vynesla rekordních 10 miliónů korun
hradec Králové: Letošní Tříkrálová sbírka vynesla v královéhradecké 
diecézi rekordních více než 10 mil. Kč (přesně 10 046 135,85 Kč). Lidé 
byli opět štědřejší a darovali do tříkrálových kasiček přes 600 tisíc korun 
více než loni. „Děkujeme všem dárcům, že i v této nelehké době myslí na 
potřebné a nemocné, kterým Charity pomáhají. Poděkování patří také 
koledníkům a organizátorům akce,“ uvedla koordinátorka sbírky Bc. Ale-
na Lorencová z Diecézní charity HK. Rekordní byl také celostátní výtěžek 
Tříkrálové sbírky, který činí 72,5 mil. Kč a podpoří stovky záměrů na pod-
poru nemocných, seniorů a lidí v sociální nouzi.
V naší diecézi se tříkrálové kasičky nejvíce naplnily koledníkům oblast-
ní charity Ústí nad orlicí (1 900 300,- Kč) a oblastní charity Havlíčkův 
Brod (1 412 984,- Kč), které vyslaly do ulic i nejvíce skupinek tří krá-
lů. V Hradci Králové a okolí darovali lidé do pokladniček 359 218,- Kč,  
v Pardubicích a okolních obcích 531 121,- Kč. 
Výtěžek sbírky bude věnován na pomoc nemocným, handicapova-
ným, seniorům, matkám s dětmi v tísni a dalším potřebným především  
v regionech, kde se sbírka koná. Část výnosu sbírky je určena na huma-
nitární pomoc v zahraničí. „Část výtěžku sbírky, který se vrací zpět do 
regionu, věnujeme spolu s našimi Charitami také na projekt školního 
autobusu pro děti z chudých rodin v indickém Mansapuru,“ doplnila 
Bc. Alena Lorencová. Podrobné výsledky najdete na str. 22. Více také 
na www.hk.caritas.cz. (Jana Karasová, www.hk.caritas.cz)
Do Tříkrálové sbírky je možné přispívat po celý rok zasláním dárcovské 
SMS ve tvaru dms Koleda na číslo 87 777 (Cena jedné DMS je 30 
Kč, Charita obdrží 27 Kč) anebo také bankovním převodem na účet č.:  
66008822/0800 u české spořitelny. více na www.trikralova-
sbirka.cz. děkujeme vám! 

charita pomáhá cizincům s podporou eu
hradec Králové: V roce 2011 Diecézní charita HK opět získala 
finanční podporu z fondů Evropské unie na projekty pomoci cizincům, 
které realizuje v rámci Poradny pro cizince a uprchlíky. 
Projekt „Poskytování asistenčních služeb cizincům ze třetích zemí“ je 
zaměřený na efektivní poskytování komplexních asistenčních služeb 
cizincům, konkrétně příslušníkům třetích zemí (tj. mimo státy EU). 
Pracovníci poradny poskytují klientům především sociální a práv-
ní poradenství a asistenci v záležitostech jejich pobytu v ČR. Tento 
projekt zahrnuje také další realizaci integračního kurzu češtiny a je 
spolufinancován Evropským fondem pro integraci státních příslušníků 
třetích zemí. Kurzy pro pokročilé probíhají vždy v pondělí od 16:30 
do 18:30 hod., kurzy pro začátečníky ve středu dopoledne od 10 do 
12 hod. nebo odpoledne od 17 do 19 hod. Na kurzech si mají cizinci 
možnost osvojit základy českého jazyka a seznámit se s naší kulturou, 
aby se lépe zorientovali v životě v ČR. Kurzy jsou bezplatné a konají se 
v sídle Diecézní charity HK (Velké nám. 37). 
Další projekt „Právní a sociální poradenství a zdravotní asistence 
pro žadatele o udělení mezinárodní ochrany“ spolufinancuje Evrop-
ský uprchlický fond. Jeho cílem je efektivní poskytování komplexních 
asistenčních služeb žadatelům o udělení mezinárodní ochrany (dříve 
azylu) a posílení jejich sociální adaptability. Nová služba zdravotní 
asistence spočívá v poskytování informací o systému zdravotní péče 
v ČR, zprostředkování kontaktu a asistenci při jednání se zdravotnic-
kým zařízením, doprovod a poskytnutí tlumočení v případě návštěvy  
u lékaře apod.                                                         pokračování na str. 22

aKtuality

Jarní výstava 
pro hospic anežky české
Ukázky malování kraslic, pletení pomlázek a košíků, 
výroba píšťalek a možnost zakoupení velikonočních 
dekorací, kraslic a perníčků vyrobených zaměstnanci  
a klienty Charity i dalšími šikovnými lidmi

21. – 27. 3. vždy 9 – 12h a 13 – 17h
výstavní síň městského úřadu 
červený Kostelec
Vernisáž výstavy a koncert Cimbálové muziky pod ved. 
Mgr. Jiřího Kábrta proběhne 20. 3. v 16 hod. 

Pořádá: oblastní charita Červený Kostelec
více na www.ochck.cz

KalendáŘ na BŘezen

dobrovolnický program rafael
Diecézní charita Hradec Králové letos zahájila nový dob-
rovolnický program s názvem Rafael, který se zaměřuje 
na pomoc cizincům žijícím na území naší diecéze, přede-
vším jejich dětem a mládeži. Dobrovolníci jim pomáhají 
zvládat češtinu, případně další školní a studijní předměty 
podle aktuální potřeby.

proč rafael? Tento archanděl je sice známý hlavně 
jako patron lékařství, jeho jméno znamená „Bůh uzdra-
vuje“. Méně známá je skutečnost, že je také patronem 
řeči, vzdělanosti a poutnictví. Z Bible víme, že doprovázel 
chlapce Tobiáše na cestě do cizí země, chránil ho a pomá-
hal mu zvládat obtíže, se kterými by si sám neporadil. 

Kdo se může stát dobrovolníkem programu rafa-
el? Každý, kdo dovršil věk 18 let a chtěl by bez nároku 
na finanční odměnu pomáhat dětem a mladým lidem, 
pocházejícím z Ukrajiny, Mongolska, Sýrie a dalších zemí, 
se zvládnutím českého jazyka, případně dalších před-
mětů. V případě pomoci s češtinou není speciální vzdě-
lání v češtině většinou nutné. Stačí být komunikativním  
a trpělivým partnerem ke konverzaci.

co program rafael přinese dětem a mládeži pochá-
zejícím z cizí země? Procvičí si komunikaci v češtině, 
získají českého kamaráda a současně někoho, kdo jim 
bude schopný pomalu vysvětlit látku, kterou díky jazy-
kové bariéře ve škole nestíhají.

co program rafael přinese dobrovolníkům? Dob-
rý pocit ze smysluplné práce pro druhé, setkání s lidmi 
pocházejícími z různých zemí, možnost je blíže poznat, 
rozvoj vlastní osobnosti a radost těch, kterým svou čin-
ností pomohou.

Štěpánka Čízková, www.hk.caritas.cz

Bližší informace: ing. štěpánka čížková, tel. 495 
063 165, email: stepanka.cizkova@hk.caritas.cz.
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vzdělávací semináŘe v háčKu
Vzdělávací semináře v edukačním středisku Háčko  
(možnost ubyt. a stravy) pořádá oblastní charita  
Červený Kostelec a jsou určeny pracovníkům ve zdra-
votních a sociálních službách. 

nabídka a termíny pro 1. pololetí 2011: 
7. 3. eticky myslet - lidsky pečovat: Mgr. Jaroslava 

Slaná
12. 3. první pomoc: PhDr. Lada Cetlová, PhD.
15. 3.  Geriatrická fyzioterapie: Bc. Miriam Zralá
22. 3. Řízení rizik – rizikové plány – akreditace 

mpsv: Bc. V. Berková
14. 4. Komunikace s lidmi s handicapem: Mgr. et 

Mgr. Matěj Černý
21. 4.  výživa ve stáří: Bc. Miriam Zralá
28. 4. šikana v pobytových zařízeních sociální 

služby – akreditace mpsv: Mgr. I. Krhovský
5. 5. prvky kinestetiky: Mgr. Martina Stehlíková
10. 5. empatie a naslouchání – akreditace mpsv: 

PhDr. Zdeněk Kulhánek
21. 5.  stimulace vnímání pacientů: PhDr. Lada Cet-

lová, PhD.
26. 5.  motivace, kontrola a hodnocení pracovníků 

– akreditace mpsv: Mgr. J. Staňa
28. 5. demence, asertivita v práci sestry: PhDr. 

Lada Cetlová, PhD.
30. 5. pravidla hygieny v pečovatelské službě při 

rozvozu obědů: JUDr. Božena Dolejská
7. 6. hranice mezi osobním a profesním životem: 

PhDr. Zdeněk Kulhánek
13. 6.  uspokojování potřeb seniorů – akreditace 

mpsv: Mgr. Jaroslava Slaná

Bližší informace a přihlášky: mgr. marcela frýbová, 
e-mail: frybova@hospic.cz, tel. 491 610 311, 
nebo na www.ochck.cz.

vzdělávání
pokračování ze str. 21
Poradenské služby jsou poskytovány bezplatně ambulantní a terénní 
formou. V uplynulém roce využilo služeb poradny 274 cizinců z více 
než 40 zemí, nejčastěji z Ukrajiny, Mongolska, Ruska, Běloruska nebo 
Arménie. Sociální a právní poradenství poskytuje Diecézní charita HK 
také žadatelům o udělení azylu přímo v Pobytovém středisku MV ČR  
v Kostelci nad orlicí, kde pro ně také organizuje zájmové aktivity. Vloni 
vyhledalo služby poradny téměř 300 žadatelů o azyl, kteří k nám přišli 
nejčastěji ze zemí bývalého Sovětského svazu, Mongolska nebo afric-
kého Konga. (Jana Karasová) Kontakt: tel. 495 063 135, e-mail: 
poradna.cizinci@hk.caritas.cz, adresa: velké nám. 37, hradec 
Králové. více také na www.hk.caritas.cz.

výsledKy tŘíKrálové sBírKy 2011  
v KrálovéhradecKé diecézi

Název oblastní/farní Charity (oCH, FCH) počet pokladniček vybraná částka

oCH Červený Kostelec 141 521 857,85

Hostinné (oCH Červený Kostelec) 31 93 136,00

FCH Dolní Újezd u Litomyšle 36 201 410,00

FCH Dvůr Králové n.L. 49 149 337,00

oCH Havlíčkův Brod 294 1 412 984,00

FCH Hlinsko v Čechách 92 442 673,00

FCH Skuteč (dobrovolná) 27 91 437,00

oCH Hradec Králové 122 359 218,00

FCH Chrudim 116 506 540,00

oCH Kutná Hora 90 325 176,00

FCH Litomyšl 73 333 368,00

FCH Náchod 143 664 588,00

FCH Neratov 8 45 202,00

FCH Nové Hrady u Skutče 38 135 159,00

FCH Nové Město n.M. (dobrovolná) 25 142 269,00

oCH Pardubice 120 327 782,00

FCH Chrast u Chrudimě (dobrovolná) 27 103 324,00

FCH Luže (dobrovolná) 33 100 015,00

oCH Polička 123 496 006,00

Charita Přelouč 89 145 528,00

FCH Rychnov n.K. 89 448 815,00

FCH Dobruška 72 373 181,00

FCH Studenec u Horek 30 129 462,00

oCH Trutnov 27 74 415,00

FCH Třebechovice 12 74 250,00

FCH České Meziříčí (dobrovolná) 7 30 857,00

oCH Jilemnice 45 231 518,00

oCH Jičín 41 186 328,00

oCH Ústí nad orlicí 436 1 900 300,00

celkem 2 436 10 046 135,85

Poznámky: Jde o výsledky ke dni 31. 1. 2011, které jsou do doby, než budou zkontro-
lovány všechny doklady, pouze orientační. 

děKuJeme všem dárcům za štědrost a solidaritu!

aKtuality

dárcovská sms
projekty oblastní charity hradec Králové můžete 

podpořit i zasláním dárcovské sms ve tvaru:

dms charitahK 
na tel. číslo 87777

Cena jedné SMS je 30,- Kč, oblastní charita Hradec Králo-
vé obdrží 27,- Kč. Tuto službu zajišťuje Fórum dárců.

Takto získané finanční prostředky budou použity na pod-
poru projektů oblastní charity Hradec Králové, o kterých se 

bližší informace dozvíte na www.charitahk.cz.

děKuJeme!!!
více informací o dárcovství na 

www.darcovskasms.cz.



ze života vikariátu 
chrudim

během noci kostelů v Chrudimi přiblížil dr. karel sládek svět 
východního křesťanství, autor: Vojtěch Novotný

pouti ke sv. jiří ve Třech bubnech se účastní řada věřících  
z Chrudimi včetně skautů, autor: Stanislav Novotný

květen patří v chrudimském vikariátu májovým pobožnostem na 
podskale, autor: Stanislav Novotný

farníci z proseče pravidelně na jaře tráví společný víkend na 
tábořišti březinka, autor: Zdeněk Mach

starobylý nápis na kůru kostela v kočí „...zanechte čtveračení, 
spaní a zevlování, hleďte raději pobožného modlení“ může 
oslovit i dnešního věřícího, autor: Luděk Bárta

Hlinecké centrum jana XXiii. umožňuje řadu volnočasových 
aktivit, autor: Lída Pavlišová



z akcí v domě setkání

expedice arctos – pololetní prázdniny otců s dětmi. zimními 
sporty a hrami na sněhu upevňujeme vztahy a radost z toho,  
že se máme.závody „psích spřežení“.

Letní tábor rodin – poznáváme se, hrajeme si, tvoříme, děláme 
výlety – prožíváme společný čas dětí s mámou a tátou!rodiny při kvízové soutěži.

Letní tábor rodin – krkonoše jsou plné nádherné přírody  a společného objevování boží velikosti a lásky.měříme obvod starého smrku.

víkendy pro maminky a dcery – náš společný čas je plný her, 
povídání, divadla, tance, modlitby i tvoření.

expedice botanicus a krakonoš – víkendy pro otce s dětmi. na 
dobrodružných výpravách poznáváme přírodu, historii i sami 
sebe. určování správného směru s mapou a kompasem.

dům setkání v albeřicích

Foto archiv YMCA Setkání


